
ZAVRŠENI IZBORIORGANADRUŠTVENOG

UPRAVLJANJA

Izabrani su

prvi studentski

pretstavnici

ГОДИШЊА КОНФЕРЕЦИЈА САВЕЗА КОМУНСТА БЕОГРАДСГ УНИВЕРЗИТЕТА

У знаку друштвеног

УПРАВЉАЊА
13 v 14 новембра одржана је девета годииим конференци-

ја Савеза муниста Београдског универзитета.

Конференцији су гтрисуство

Минић, чланови ЦК СК Србије,

оког комитета СК за Београд, ре

ћовић, декани и професори факул

вали Риста Антуновић и Милка

Михајло Швабић, секретар Град-

ктор Универзитета др Вукић Ми-

тета, као и остали гости.

дискусијама око закона о уннвер-

зитетима. Кроз такву појачану

активност и студенти и наставни-

ци комунисти постигли су знат-

не резултате и повећали свој ути-

цај-

Доносимо неке од ставова ре-

ферата о наредним задацима:

Друштвеко упразљање

На nparv смо историске школ-

ске године, када први пут у исто-

рији нашег Универзитета и школ-

стза ступа у дејство систем ду-

штвеног управљања. Почиње се

спроводити нови закон о универ-

зитетима, који даје оријентацију

нашим универзитетима за дужи

период и уноси много квалита-

тивно новог v универзитетски жи

вот. Природно је да комунисти и

сви прогресивни људи буду носи-

оци духа новог закона, јер закон

не потврђује само затечено ста-

ње, него треба много напора и до

бре воље да се његов дух пра-

вилно схвати и спроведе у дело.

Милојко Друловић

За секретара Универзитетског

комитета С. К. изабран је Ми-

лојко Друловић, студепт права,

досадашњн секретар ЦК Народ-

не омладине Југославије

Према извештају Верификацио-

не комисије, конфереицији је при

суствовало 346 дслегата са свих

факулетата и академија.

Првог дана рада делегати су са-

слушали реферат о раду и зада-

зима СК на Универзитету, који је

у име Универзитетског комитета

поднео Драгиша Ивановнћ. На не.

колико дана прг конференције де-

легатима је подељеи писмени изве

штај о раду у прошлој години,

Извештај није читан на конфе-

ренцији, а послужио је као ма-

теријал за дискусију.

Другог дана рада конференцкје,

делегати су дискутовали о рефе-

рату и извештају. На крају је и-

забран нови универзнтетски ко-

митет СК, нова ревизиона коми-

сија, као и делегати за градску

годишњу конференцију СК за

град Београд.

У реферату друга Драгише И-

вановића поред осталог се исти-

че:

Прошла школска година про-

текла је у борби за решавање

основних проблема школства и

друштвене делатности, против не-

активности и уочених недостата-

Ка разних врста. Студентске ор-

ганизације ii студенти уопште

развили су на основу ранијег и-

окуства снажну активност кроз по

стојеће и новостворене облике;

клубове, друштва, секције, фести-

вале и сл. Учињено је веома

много на изради наставних пла-

нова и програма. Оргапизације Са

веза студената су конструктивно,

сем незначајних изузетака дело-

вале приликом решавања свих

школских проблема, а посебно у

Рад на доношењу статута факул

тета претстваља важа« заддта« у

овој години. Систем и садржина

универзитетске наставе, датм кроз

планове и програме у статутима.

претстављаће окосницу будућег

факултетског организма, за који

се надамо да
he давати све боље

стручњаке нашој земљи. Нарочи-

то је важно истаћи потребу стал-

ности планова и програма бар за

извесно време, јер је већина фа-

култета патила од честих и на-

глих промена које су се штетно

одражавале на рад и успех сту-

дената, као и на ниво cawe наста

ве. За сваки став закона мо>раће

се водити борба и то не само

против несхватања, него и про-

тив заосталости и пасивности, а

можда и против појава обилаже-

ња закона и погрешних тумаче-

ња, против прећутног игнориса-

ња неких законских стазова.

Ззлиии број иовкх студе-

ната и настава

Спровођење принципа слобод-

ног уписа ннје само питање Уни-

верзитета, него је много далеко-

гежније хтитање. Њиме треба да

се хитно позабаве сви заинтере-

совани, јер акутност помоћи на-

стави на првим годинама постаје

нарочито ове школоке године о-

чигледна. За ту помоћ се треба

ове године енергично заузети, а

нарочито детаљно упознати за-

ицтересоване и одговорне са пра

вим стан>ем и тешкоћама које су

настале оволиким приливом сту-

дената, Објективне тешкоће су

реалност, коју не треба ни пре-

ћуткивати, нити се од ње плаши-

ти, него развити највећу актив-

ност да се учини што се може.

Посебно ,је питање упознавање

студената са свим тим тешкоћама.

Чим се тешкоће видс онакве ка-

кве јесу, онда се и активност и

умешност боље развијају, а суб-

јективних слабости је несразмер-

(Наставак на трећој страни)

Studenti medlcine izabrall so 12.

oktobra o- g. svoje pretstavnlke u •»-

gane društvenog upravljanja na V-

niverzitetu. Na maloj izbornoj »e*

čanosti, izmedu ostalih, govorio }e o

značaju Izbora i defcan prof. Brmna

Stanojević. Amliteatar Patološkog

instttuta bio je prepun studenata,

tako da su mnogi ostali pređ vntl-

тпа. Tu se nije mogla izbeći gužra,

all se ona gužva koja Je nastala prl-

likom početka glasanja oko samih bl-

račkih mesta, mogla izbeći. Da ne go

vorimo đa nije bllo.blračklh spiskova

i pođele birača po godinama, kao na

drugim fakultetima.

Posie prebrojavanja llstića oko 19

časova objavljeni su rezultati. Za kan

didata Mediclnskog fakulteta za Uni

verzitetski savet izabran Je drug Vu-

kašin Stambolić sa fllozofije (2-345 gla

sova), a za člana fakultetskog save-

ta izabran Je Predrag Savić (2.494

glasa). U Univerzitetsku skupštinu i-

zabrani su: Dragan Majcen, Miodrag

Taslć, Miloš Međedovlć, Jovan BJe-

lić, Nedeljka Rosić, Milan Bakalo-

vić, Radojica Marić, Dorđe Jakovlje-

vić, Aleksandar Milovanović, Bosiljka

Petrovlć, Petar Mačukanovlć, Vladi-

mir Mićanović, Steva Joslć, Branko

Spirović i Radmila Đurović.

ВУКАШИН СТАМБОЛНЋ

ЧЛАН УНИВЕРЗИТЕТСКОГ

САВЕТА

На свим факултетима на-

шег Универзитета 12 о-м. о-

држани су избори претстав-

-1 ника студената у органе дру-

-1 штвеног управљања. За чла-

|на Универзитетског оавета

већином гласова изабран је

Вукашин Стамболић, студент

Филозофског факултета.

Domove

tretirati kao
domaćinstva

Studenfcski dom »14 decembar«

na »truji bi uštsđeo milion dina-

га godišnjc

Kapacitet đoma »14 decembar«

је 650 studenata, dok је ove go-

dine useljeno 705 studenata. Ako

se prođe pretsobljima ovoga do-

ma, koja su nekada bila prazna,

onda će biti jasno na koji je na-

бш povećan kapacitet doma. Ka-

da smo se obratili nekim od tih

stanara, izjavili su da su zado-

voljni što su ipak smešteni. Ina-

če, dom je prepun »ilegalaca«.

Jedne noći, oko jedanaest i po ča

sova, priča upravrvik, u jednu so-

bu ušao je nepoznat student i р>о-

čeo da se svlači. Zatim je legao

na krevet i gurnuo onoga koji

je sp>avao »pomakni se malo i

ja imam pravo da spavam kao i

vi«.

Sta se u takvoj situaciji postav

Ija kao najvažnije? Razume se,

pojačati brigu ccko održavanja hi

gijene. To zavisi od čistačica i od

samih studenata. Međutim. izgle-

da o tome ne vode računa ni jed

ni ni drugi. Ovaj dom, koji nema

pamo grejanje kao neki drugi,

stekao je, uz nedovoljnu brigu o-

nih koji žive u njemu, renome

jednog od najneurednijih student

skih domova. Kada je jednoga

dana bila pokvarena slavina na

lavabou (prvi sprat, fUozofslki

blok) našao se neko da o tome

obavesti majstora tek kada je

nastavak na 4 strani

POSLE KONGRESA MLADIH SOCIJALISTA

Pred tri problema
»Bez slobode ne može biti so-

cijalizma. Socijalizam se može o-

stvariti samo kroz demokraciju.

Demokracija se može u potpuno-

sti postići samo kroz socijalizam.«

(Točka 1. Generalne političke re-

zolucije »Za što smo mi« usvoje-

jene na Kongresu).

Ne ulazim u kritiku ove postav

ke. Napominjem samo da je to

jedna od 12 točaka prvog od tri

dijela Generalne političke rezolu-

cije. Još i to da je ona diskuto-

vana u jednoj, od 5 formiranih

komisija, od kojih je samo jedna

i to manjim dijelom diskutirala

o budućim praktičnim zadacima.

Nije važna kritika rezolucija.

Posmatrajući sa našeg stanovišta

mi u omladinskom pokretu si-

gumo ne bi razbijali glavu o toč-

nim definicijama socijalizma i de

mokratije. Mi socijalizam osjeća-

mo kao stvamost i mi bi prven-

stveno raspravljali o putu i bor-

bi za njegovo ostvarenje i ulozi

mlade generacije u tome. Ali pu-

stimo na stranu naša shvatanja.

Ona ne moraju da budu prihvat-
Ijiva za mlade socijaliste u dru-

gim zemljama.

Međutim baš diskusija n
a Kon

gresu i razgovori sa mnogim de-

legatima naveli su me na ova

razmišljanja. Naveli su me na mi

sao šta je najpreče za razvitak

jednog ijrogresivnog, socijalistič-

kog omladinsikog pokreta, koji bi

trebao biti širok i prihvatljiv za

ogroman broj mladih Ijudi širom

čitavog svijeta. (Uzgred napomi-

njem da je u današnjem lUSY-u

učlanjeno manje od 500,000 čia-

nova). Da li je vazmji jedmstveni

akcioni program, sa jasnim per- '
spektivama za mladu generaciju,!
sa određenim akcijama za rad i i
borbu, ili teoretsko nadmudriva- ■
nje o pojedinim postavkama.

Teško je različita shvatanja.'

koja su nužna zbog različitih pu-

teva u socijalizam uskladiti u

neke kalupe, ali je mnogo lakše

mlade socijaliste raznih zemalja

ujedinili u n jihovoj praktičnoj

borbi za socijalizam. Na to sam

mišljenje vrlo često nailazio u

diskusijama sa mnogim učesnici-

ma Kongresa, a to bi ujedno zna-

čilo u praksi izvesno proširenje

platforme na kojoj je danas рк>-

stavljen lUSY.

Treba istaći da u rezolucijama

Kongresa, pa i u generalnoj rezo-

luciji ima mnogo točnih ocjena i

vrlo progresivnih shvatanja. Na-

ročito su dobre rezolucije u ko-

jima se osuđuje svaki oblik ko-

lonijalizma i imperijalizam. Sta-

nastavak na 2 stram
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POSLE KONGRESA SOCIJALISTIČKE OMLADINSKE INTERNACIONALE

Pred tri problema
-ft nastavak sa 1 strane

vovi mladih socijalista usvojeni

na ovom Kongresu, mnogo su

progresivniji od stavova koje za-

uzima internacionala socijallstič-
kih partija. Međutim ono što je

napred govoreno, izneo sam zbog

toga što je u dosadašnjoj praksi

lUSY-a isključiva prevaga data

teoretskim postavkama i rezolu-

cijama, na štetu praktične aktiv-

nostl To se moglo primjetiti i u

izvještaju generalnog sekretara

podnetog Kongresu. On je izvje-

štavao Kongres o brojnim rezo-

lucijama i stavovima, Icoji se za-

uzima na sastancima rukovod-

stava, a vrlo malo o praktičnoj

djelatnosti organizacije. Vrlo ma- |
10, јег je malo te aktivnosti i bi- j
10. Letnji logori su forma, koja |
okuplja jedan broj omladine u- j
glavnom zemalja bliskih mjestu j
u kojem se logor drži- Letnje ško |
le su isuviše uska forma. Možda j

najznačajniji uspjeh bila je dele- 1
cija lUSY-a u Azijl. koja je do-

'

vela do priključenja niza novih

organizacija mladih socijalista j
Međunarodnom savezu socijalis- j
tičke omladine. Takovih akcijg j
lUSY treba. Baš tako je diskuto-

vao na Kongresu pretsednik soc:-

jalističke unije studenata Burme.

On je rekao da Kongres nema od (
luka, niti zaključaka koji bi di-

rektno koristili aktiviranju orga-

nizacija na određenim pitanjima

a dao je praktične predloge kao

radna akcija socijalističke omla-

dine u Burmi i brigade slobode

za kolonijalne i zavisne zemlje.

Da li če se doeađašnja praksa
lUSY-a menjati ovisi o stavu ог-

ganizacija. Ali u praksi sve je vi-

še organizacija, koje traže prak-

tičnu akciju, jer je to svojstveno

progresrivnom omladinskom po-

kretu.

Odluka o saradnji sa Ju~

goslavijom

Narođna omladina Jugoslavije

sarađivala je sa vellkim brojem

organizacija mladih socijalista ra-

znih zemalja. Ta saradnja bila je

vrlo uspješna. Međutim, takova se

ocjena ne može dati i za sarad-

nju sa rukovodstvom lUSY-a, ko-

je je u nizu slučajeva imalo vr-

lo nekorektan stav i pokušavalo
kočiti tu saradnju. Jedan od pri-

mjera je i pokušaj onemogućava-

nja Narodne omladine da pošalje

svoje posmatrače na Kongres..

Zbog toga su niz organizacija,

koje su sa nama dobro sarađiva-

le tražile da Kongres donese re-

zoluciju u kojoj bi se jasno pre-

cizirao stav Međunarodnog saveza

Isocijalističke
omladine i onemo-

gućili nekorektni postupci i raz-

na tumačeAja saradnji.

Kongres je posvetio dovoljno

ipažnje
i u komisiji i na plenar-

nom zasedanju saradnji sa Naro-

dnom omladinom. Rezolucija pre

' dložena od komisije jednoglasno

je usvojena na Kongresut U njoj

se kaže da Kongres lUSY zađo-

voljan zbog stalnog jačanja kon-

takta Narodne omladine Jugosla-

vije sa socijalistifckim omladin-

skim organizacijama, nalaže Bi-

rou da poduzme odgovarajuće ko

rake, kako bi se osiguralo uče-

šće Narodne omladine u svim

aktivnostima lUSY-a.

Mi se nadamo da će ova rezo-

lucija, a i prijateljeki odnos, koji

su delegacije ргеша паша zauze-

le na Kongresu, stvarno osigurati

ispunjenje ove rezolucije u prak-

si. 2inačajno je da su baš one ог-

ganizaclje koje su ostvarile kon-

Studentski komitet lUSY-a odr-

žao je sastanak za vrijeme Kon-

gresa i odbacio je taj predlog.
Možda više nego i jedna druga

komisija, studentski komitet je

raspravljao šta treba poduzeti.
Studentski komitet je preuzeo na

sebe da prvo sakupi materijale o

problematici organizacija socija-

lističkih studenata, te da na os-

novu toga preduzme potrebne ak

cije, verovatno na regionalnoj ba-

zi. Studentski komitet postavio je

sledeće ciljeve:

cijalističkoj uniji studenata Bur-

rne. ■ 1

Naveo sam sarao tri pitanja sa

Kongresa, Generalnu i>oliti6ku

rezoluciju. odnos prema Jugo-

slaviji i studentska pitanja. Koi>-

gres je raspravljao i o

Izvršene su manje izmene u Sta-

tutu, doneseno niz određenih po-

litičkih rezolucija, izabrano novo

rukovodstvo sa predsjednikom

Nath Pai-em (Indija) i sekreta-

rom Kurt Kristiansonom (Sved-

ska) premješteno sjedište

ralnog sekretarijata u Beč itd. |

Kongres je bio kratak, a pita-

nja koja je trebalo raspravlti

mnogobrojna. Zato bi malo tko od

onih koji su prvi put bili u

penhagenu mogao nešto da kaže

o gradu i zemlji. Sednice i komi-

sije bile su duge, a pored njih

mnogo se toga rasipravljalo i u hod

nicima. Karakteristično je na

primjer «obrazloženje rezolucije o

saradnji sa nama u kojem se ka-

že: »Posle duge diskusije u l vani

komisije postignuta je saglasnost

za f

Bez obzira na naše primedbO

na Kongres, a i općenito na orga-

nizaciju lUSY, mi smatramo đa

će Kongres pomoči dalje širenje

lUSY-a naročito u vanevropskim

zemljama i njegovo pretvaranje

u jednu stvarnu reprezentativnu
organizaciju socijalističke omladi-

ne. Pored toga, on će sigurno po-

moći daljem širenju naših ođno-

sa sa mladim socijalistima što će

• biti od uzajamne koristi.

Kroz stranu

studentsku

štampu

BTUDENT MIROR

lota godiSnjica konferencija

Međunarodnog studentskog pokre-

ta za Ujedinjene naclje (ISMUN)

održana je u 2enevl od 30 avgusta

Лф 4 septembra. U«esnicl su dlsku

tovali o flnanslsklm problemlma i

probiemlma studentske Stampe, o

osnivanju semlnara 1 razmenl pro

grama, o
ođnoslma sa druglm me-

đunarodnim studentskim organlza-

cijama, kao l o druglm pltanjima.

Konferenclja Je takođe, usvojila

neke ispravke statuta Udruženja

koj« će omogućlti uspeSnijl rad po

kreta übuduće. U ISMUN Je prim

Ijen Savez studenata Nepala 1 ге-

geno da sekretarijat pređe iz Be-

Jsa u 2enevu gde će otsada stalno

zasedati. U rukovodstvo pokreta 1-

zabrane su sledeće iičnosti; pret-

sednik Eglnhard Vanarsten (Ilolan

đlja) I generalnl sekretar Jozef

Vortus (Francuska).

ČtLE

ф studentska organizacija La-

tinske Amerlke koja Je stvorena

п avgustu u Santjago de Clle odr

Kala je svoj prvi kongres na Uni-

verzitetu Cilea. Deiegati iz Argen-

tine, Brazilije, Ekvadora, Kolum-

bije i Venecueie prisustvovall su

kongresu na kome je гебепо da

se osnuje stalnl Sekretarijat sa se

dištem u Santjagu. Time će se

osignrati stainost rada ove orga-,

nizacije čiji je glavni zadatak da

npozna svoje članstvo sa pravlma

Latinskih Amerikanaca, kao 1 da

ostvari kontakt izmedu studena-

ta Latinske Amerike, zaštićuje ln-

terese kulture, umetnosti 1 lltera-

ture. Sve velike organizacije mo-

gu joj pristupiti kao ravnopravni

članovi pod uslovora da prlbva-

taju program organizacije. Drngi

kongres će se održati 1955 godine

u Medalinu (Kolumbija).

INDIJA

ASIAN STUDENT

• Ministarstvo prosvete Indije

dodelilo je 50 miliona rupija za

razvitak 1 usavršavanje studenata

posle diplomiranja, za istražlvačke

sekclje, čitaonice, laboratorije, kao

1 razne reforme na inđiskira unl-

verzitetlma. Glavnl savetodavnl

odbor ministarstva nedavno Je

preporučlvao đa vlada da zajmo-

vc bez interesa univerzitetima za

podizanje studentskih stanova.

BroJ studenata koji se upisuju na

ove fakultete porastao Je naglo

posleđnjih pet godina. Danas ima

oko 350.000 studenata na svim uni-

verzitetima u Inđiji.

Prevela Jelena OSTOJIC

БИЦИКЛИМА ОКО СВЕТА

Оцуденти кнлвкевности са У-

ниверзитета у Њу Делхију ко-

ји су 9 маја ове године пошјш

на двогодишњи пут око света

налазе се овгих дана У нашој

земљи. Циљ њихове турнеје је

уиоонавање зсмаља кроз које

пролазе као и светске књижев-

ности. Такође ће уоггостављати

контакте са разним згниверзи-

тетским центрима којима но-

се поодраве студената свога У -

ниверзитета. На лут су пошли

са нешто својих материјалних

средстава, али им утлавном у

том погледу помажу студент-

ске ортанизације земаља кроз

к»је пролазе, Универзитетски

Савеза Огудената нашег

такође им је у

piše: PERA IVAČIĆ

takt sa Narodnom omladinom Ju

goslavije bile najjači pobomici

što šire moguće saradnje sa nama.

Nama je učešće na Kongreeu

pružilo pored oetalog. mogućnost

da se lično sretnemo sa rukovo-

kovodiocima raznih socijalističkih

organizacija omlađine i da direkt

no razgovaramo o saradnji.

Za jača*je socijalističkih
studentskih organizacija

Socijalističkih studentskih ог-

ganizacija nema u svim zemlja-

ma. I tamo gdje postoje one su

brojčano prilično slabe, iako su

po sastavu i programu dobre i

aktivne. S obzirom na njihovu

malobrojnost postojao je predlog

da se studentski sekretarijat

lUSY-a raspusti i da njegov rad

preuzme Generalni sekretarijat.

Pokušaj osnivanja student-

skih socijalističkih organizacija u

zemljama u kojima one ne po-

stoje.

Razmena publikacija i in-

formacija naročito u regionalnim

okvirima.

Diskusija, proučavanje i sa-

radnja po students'kim pitanjima

i aktivnosti studentskih unija. da

bi se mogao vršiti zajednički u-

ticaj socijalista na tijela kao što

je n. pr. COSEC.

Zadatak da se spremi jeđan

dokumenat o ciljevima i princi-

pima socijalističkih studenata.

__

Komitet je izabrao za sekreta-

ra predstavnika laburističkih stu-

denata Vel. Britanije Fred Мог-

house-a, a za predsjednika mje-

j sto ostavljeno azijskim organiza-
I cijama određeno je naknadno so-

Саветовање о међународним везама

НАУЧНЕ ЕКСКУРЗИЈЕ ИЛИ ТУРИСТИЧКЕ ШЕТЊЕ?

НЕЋЕ СЕ ИЋИ НА РАДНЕ АКЦИЈЕ

У среду 10 o м одржано jeca-

ветовање o међународним везама

Савеза студената Београдског У-

ниверзитета у протеклој школској

години. Саветовање има посебан

значај стога што је одржано пред

годишњу скупштину Савеза сту-

дената на којој ће се донети ко-

начни закључци о искуствима из

сарадње у протек-

лој, као и основе на којима he

се она заснивати у наступајућој

школској години.

Обзиром на важност овог саве-

товања и ва низ занимљивих по-

датака изнетих на њему који ка-

рактеришу нашу сарадњу са стра-

ним студентима у протеклом пе-

риоду, донећемо почев од овог

броја, неколико написа у којима

ћемо третирати ове проблеме.

Експлоатација на раду

Овог лета са нашег Универзи-

тета ишло је у иностранство

преко 800 студената. Добар део

тог броја отпада на оне који су

ишли на радне акције. На први

поглед изгледало је да ће то би-

ти изврсна прнлика, нарочито за

студенте језичких група, да у од-

говарајућој земљи проведу изве-

сно време не вавнсећи при то-м

материјалко ни од кога (рад је

плаћен). Тиме се Универзитетски

одбор и руководио када је одду-

чио да на акције пошаље већи

број студената. Међутим, ту је

било низ слабости које су изнесе-

не на саветовању.

Један дискутант који је био на

раду v Немачкој, тврди да је

експлоатација била безочна. Он

је, на пример, радио на једном

имању уз надницу од петнаест

марака. Али од тога је добијао за

храну само једну марку. Остало

је ишло делом организацији која

је набавила студентску радну сна-

гу, а делом у фонд за помоћ рат-

ним инвалидима. Да ова ситуаци-

ја буде комплетна: сопственнк тог

имања где је он радио био је

инвалид, који је то постао као

Хитлеров војник у Црној Гори!

Не постоје повољни услови ни за

учење језика

Поред тога што су материјални

услови били слаби, ни v погледу

учења језика, кије било много
бо-

ље. Пре свега, највећи део дана

је провођен у раду, а и оно сло-

бодно време које је стајало на

расположењу студентима, нису мо

гли корисно у том смислу упо-

требити, будући да cv се налази-

ли улогору заједно са студентима

из друшх земаља који су ту, та-

кође, странци, а домаћи људи код

којих су радили су сељаци који

и сами не говоре правилно.
Ово

' сс нарочито испољило у
Енгле-

ској где се радило на удаљеним

пољским имањима

Због свега тога на саветоваЈву

је заузет принципијелан став пре

ма таквим радним акцијама иа

које убудуће наши студенти неће

ићи, сем уколико услови не буду

сасвим повољни и унапред га-

рантовани.
•

Мора се тачно прецвзкрати шта

је научпа екскурзија

У току прошле школске године

као м зетлњсвсаинзова-

но је више научних екскурзија са

многих факултета. У погледу ор-

ганизације и финансирања ова-

квих, махом масовних похода, мо

ра се много штошта изменити.

Пре свега се намеће питање

оправданости оваквих екскурзија.
Ако се само мало позабавимо а-

нализирањем неких случајева, от-

крићемо да ту далеко мање по-

стоји жеђ за науком, него ипо

има неке чудне грамжљивости да

се по сваку цену иде у иностран-

ство (наравно о туђем трошку).
Тако је например група студена-

та Академије ликовних уметиости

била направила план да обиђечи-

таву Средњу и Западну Европу.

А паре? Колико им је за ту тур-

неју требало? „Само’’ милион ди-

нара! Кад су им у Универзитет-

ском одбору рекли да тако шта

никако не долази у обзир, онда

су тражили да иду у Венецију.

Пошто ни та комбинација није
била подесна рекли су: „Па дај-

те бар у Грчку да идемо”, Д»-

клс, „дајте макар где да идемо,

само да идгмо”.

Студенти Економског факулте-

та су, на пример, организовали

одлазак на „Бечки сајам” ради

проучавања његове организације,

а при том су само узгред сврати-

ли и на „Загребачки велесајам’’,

ма Да и овај други спада у ред

великих сајмова, те се и на ње-

му може много шта научити.

Често је Универзитетски одбор

стављен од стране организатора

екскурзија пред свршен чин. За-

што нису отпочетка сарађивали

са УО-ом на њиховом припрема-

њу? Вероватно зато што би се

могло десити да се открије „на-

учни’’ циљ путовања и тако на

време спречи трошење народног

новца.

Једна од даљих карактеристика

заједничких за већи број изведе-

них екскурзија је и да се девизна

средства одобрена за трошкове

екскурзије као целине (смештај

и исхрана итд.), деле прјединци-

ма који су их употребљавали и

у ннтекулзнтскс сврхе.

СПОЉНА ПОЛИТИКА И МЕЂУНАРОДНА С1 УДЕНТСКА САРАДЊА



У ЗНАКУ

ДРУШТВЕНОГ
УПРАВЉАЊА

(Наставак са прве стране)

но ман>е него када се не познаје

објективна ситуација у ксјој се

живи.
,

Борба за научност

Борба за научност, како за ма-

теријалистичко осваташе, тако и

за савременост и за ниво v на-

стави и науци одвијала се на

свим факултетима. Да ли је то

била интензивна борба која од-

говара нашим снагама? Не за-

боравимо да на Универзитету и-

мамо преко 5000 студената-чла-

нова СКЈ и око 400 наставника

чланова СКЈ. Ако се осврне-

мо на обављени рад, видећемо

да борба није била довољно ин-

тензивна. Она се сводила најви-

ше на усмена излагања и диску-
сије, које су неоспорно користи-

ле, али уском кругу. Приликом

расправљаља програма појединих

предмета и наука било је успеш-

них излагања, за којс је штета

што нису сређена и публикова-
на. Али још увек нисмо постигли

да ту борбу водимо кроз научне

публикације, кроз штампу. па и

кроз Универзитетски „Вјесник" и

„Студент". Конструктивна крити-

ка, која би рашчистила многа

питања из области разних нау-

ка, како природних тако и дру-

штвених, ретко се појављивала

на страницама наших публикаци-

ia. Чак ie био врло мали број

приказа универзитетских уџбени-

ка, а чланци који би третирали

коикретно стање наставе v ма

ком облику и ма где. били су

права реткост. Није ли чуднова-

го да v социјалистичкој Југосла-

вији стручни и научни часописи

наших друштава. већ афирмира-

ни у светско научној јавности,
врло мало публикују чланке и

распоаве те врсте. А главну сна-

rv тамо сачињава?у универзи-

тетски наставнипи. То важи и за

приролне и за хуманитарне на-

уке. У ирошлој години је тај

недостатак уочен и предузете су

извесне мере, али код већине

часописа и друштава то cv за

сада само лобре намере. Такво

уетручавање долази и због по-

литике линије мањег етпора, јер

се v третирању таквих гитања

лакше греши и теже доносе за-

кључци, а v гвакидашњем прак-

тицизму појединих наука или v

бежању v давну историју дру-

гнх наука, врло скроман рад

може се катката сматрати и ве-

ћим прилогом него што ie гства-

ри. Кала се отстрани назстсни

тућ и неправилан став и боље

уочи потреба и такве

активности, онда ће тстсав р?л

престављати ун\т~""*њ\' потреб\-

марксистл који fe баве ттауко?'.

а самим тим то ће бити и лична

обавеза појединаца.

г јеким питањима идеЈно-
политнчког рада

Пред нама ie двојак задатак:

за већину комуниста савесно са-

влађивањс основа марксизма.

нарочито кроз праксу наше ствар-

ности, за мањи број који ie то

углавном савладао, дубље и те-

мељитије изучавање марксистич-

ке науке првенствено v области

којом се специјално бави, која

их највише интересује и v ко-

јој могу наЈ*више постићи. И у

рашчишћавању теориских пита-

ња и v политичкот' делатности не

можемо посматрати све комуни-

сте егалистички. Појединци мо-

rv много учинити и постићи. па

од таквих треба и више тражи-

ти и узгред им стварати погодне

услове аа рад. Не може се и не

треба тражити све од свих. И у

теорији и v политичком раду тре-

ба настојати Да из наше органи-

зације израсту појединци који ће

у својој средини имати и изве-

стан утицај као личности, а не

само као стручњаци, него и као

политичари и обрнуто. У редови-

ма студената већ се истичу сво-

им радом и способношћу људи

кои достојно могу претстављати

студенте и студиозно' третирати

разна питања, а првенствено по-

литичког карактера. Такви људи

позитивно утичу на широке сту-

дентске масе. Њима треба пру-

жити подршку од стране органи-

зације СК и Савеза студената.

Наша пракса је показала да се

такви људи У већини и као

стручњаци афирмирају међу сво-

јим друговима у Савезу студе-

ната,

Сктатрамо да правилно посту-

najv оне организације које воде

рачуна о утицају сваког кому-

нисте v средини где ради, о ње-

говом држањм и реаговањм на

неправилпости и слабости v ње-

говој умешности да посматра и

третира актуелна питања без ве-

штзчког калемљења политичких

тема v моменту кала им нема

места итд. Политичка активност

и јасни ставови по текмђим пи-

тањима наше спољне и унутра-

шње политике, о актуелким пи-

тањима нашег лоуштвеног жи-

вота, напоу.здзније ie мепрло и-

тешо по.титичке "з*и гн"тости

комчниста и њихове борбе у том

погледу.

"VPRTHTM

зфда.з

Треба нарочито указат и на по-

; Iве нетзумевања објективиих

тешкоћа кроз које иашз земљ?

ппол*зи кз сзом путу v соција-

лизам и v вези с тим неразуме-

вања великих жртава које наша

заједница чини у односу на Уни-

верзитет, да би се пружила мо-

гућност оволиком броју студе-

ната да стиче универзитетску

наобразбу. Ове објективне те-

шкоће нарочито су се повећале

дозвољавањем неограниченог у-

писа на факултете. Као што смо

рекли .очигледно је да су тиме

отежане могућности нормалног

извођења наставе, смештаја сту-

дената у домове и ла ђе се јав-

љати нове озбиљне тешкоће и

проблеми. Потребни су велики

напори читаве заједнице да се

ови проблеми реше. Велике напо-

ре треба да учини и студентска

организација, као и школске вла-

сти на Универзитету. Али је по-

требно пре свега много више ра-

зумевања и конструктивне са-

радње од стране свих студената.
Неозбиљни и неодговорни по-

ступци mofv само да штете како

решавању постојећих проблема.

тако и угледу нашег Универзи-

тета.

Дискусија се наставља

ИДЕОЛОШКИ ЗАДАЦИ У ПРВОМ ПЛАНУ

Дискусија која се развила на

основу извештаја и реферата ба-

вила се претежним делом проблг-

мима и задацима условљеним

провођењем у живот система дру

штвеног управљања на Универзи-

тету.

Сви учесници у дискусији су

истакли да је организација Саве-

за комуниста објективним усло-

вима (непостзјање прецизних за-

конских прописа, тенденције кон-

зервативних снага 'и др.), била

приморана да се бави и оним пи-

тањима, која би, у нормалним у-

словима, морали да решавају ра-

зни школски органи. Речено је да

је у том раду, на појединнм фа-

култетима, било погрешака, али

су резултати v целини гледано

врло позитивни. Свршен је огро-

ман посао око израле наставннх

планова започет је рад на настав-

иим програмима, постављсна је

основа која знатно олакшава рад

на изради статута фзкултета и

Универзнтета. Али не треба пре-

вндети ни слабости v методу рада

СК, спорије ослобађање старих

облика рада које cv из такве си-

туације нужно проистекле.

Нови закон о Универзитету, ре-

чено је даље у озна-

чава почетак једног периода уко-

ме ће се настззни проблеми ре-

шавати кроз друштвене органе

уптвљања уз учешће студент-

cj(Kx претставника. Међутим, било

би погрешно мислити да he сада

ићи све само од себе. Исто тако

ie погрешно поново стављати на

дневни ред дискусију са ситиим

критикама појединих одредби за-

о Униперзитету.

Од битне важности је борба за

провођење закона, схватање За-

кона о универзитету као основног

инструмента борбе за социјали-

стичке односе на Универзитету.

Исти став изражен је и према

критикама v којима се рад на на-

ставним плановима и правилни-

цима студија, практично, враћа на

полазну тачку.

У таквим условима улога кому-

ниста наставника и студсната о-

ствариваће се кроз учешће v раду

друштвених органа и органа упра

ве, путем индивидуалних и груп-

них предлога и организовањем

живог рада на идеолошким пита-

њима иаставе.

Организације Савеза комуниста

ће обратити посебну пажњу ра-

зним облицима усмсних и писме-

них дискусија како ради матери-

јалистичког осветљавања научних

проблема, тако и ради одређива-

ња програмске физиономије на-

ставе.

Конференција је са посебном

пажњсм уочнла проблсме којн

произилазе из великог броја нп-

воуписаних студената. преоптере-

ћења наставника и недовољне ма-

теријалне базе.

Невгроватно брз пораст броја

студената (v односу на 1937 ro-

дину 372%), пораст по коме

је наша земља прва у свету услов-

љава и знатне тешкоће. Од нај-

вгће је важности да се саглелз

све оно што др\штвена заједнипа

даје ради нормалног школовања.

Изнети су подаии из којих се ви-

ди да прехо 60% студената при-

ма материјалнм помоћ v вилу

стипсндч а или дечјих додатака.

да школсвање сваког студента,

зазисно од струке, кошта зајед-

ницу од 400.000 1,000.000 дин.,

да је само ове године дотирано

студентским домовима око 30 ми-

лиона динара и др. Са тим и слич

ним подацима треба упознати све

студенте. Из ших ће они јасно

сагледати нереалност захтева по-

јединаца, а нарочито оних код ко-

јих свест о правима расте знатно

брже него свест о дужностима.

Ово ie утолико потребније што

се уочавају ‘ примери шпекулант-

ског односа према заједници. Је-

дан дискутант је изнео врло илу-

стративан пример са Медицин-

ског факултета. Када је Народни

пдбор Краљева расписао конкурс

за стипендисте медицпнаре, нико

се ни.! е јавио, а када је v Београ-

ду расписан конкурс и то без

стипенлија, само са обезбеђеlвем

радног места уместо лосет

тражених, јавило се педесет! На

конференцији је закључено да је

један од првих задзтака идеоло-

пгко политичког у опој голини

по-то.јећих објехтив

них тешкоћа и б~рба за

пднос према заједиици. Коифе-

пенција ,ie такође закључила да

ie највеће на-

поре да се искористе сва сред-

ства за решзвање материјалних
проблема v гр?ш?чама стнарних

могућногти лопршетак

зграде ка Новом Београду ство-

оиће лпе хиљаде новнх места за

i стаковање, исељавање приватних

, стаЈшот из студектских домова

1 око 800 нопих места нтд.).

! У дискусији ie истакнуто да је

постигнут знзчајан напредак у

r ' рганизовању свестранигг идео-

| лошко политичког рада. Постигну-

јта је всћа ширина не само у

формама рада, него и укључењу

културног, техничког и спорстког

образовања студената v систем

васпитања. Усвојен је закључак

да v идућој години треба наста-

вити тим путем, стављајућп акце-

нат на изучавање наше унутра-

шње политике.

Иначе успешан рад Савеза сту-

дената у овој години, знатно већа

активност студената у разним об-

лицима рада, показује и озбиљне

слабости када се ради о студен-

тима првих година. Неопходшо је

ускладити облике рада Савеза

студената са интерећом и жељама

студената који тек долазе на Уни

верзитет и учинити тај рад ггри-

влачним за све студенте.

После завршетка дискусије, ко-

iv смо v сажетом облику донели,

илабран је Уииверзитетскн коми-

, С-авсза комуииста и делегати

: за градску конференцију Савеза

l комуниста у Београду.

УНИВЕРЗИТЕТСКИ

КOМИТЕТ

Савеза комуниста

За чланове универзитеског

комитета СК изабранл су сле-

дећи:

Вогдановић Радиша, Вељковић

Јовак, ВуЈановић Вучи-

ћевић Радић, Гаћиновић КсениЈа,

Грковић Благојс, Друловић Ми-

лоЈко, Ђурић Boja, Жнлић Ана,

Ивановић драгиша, Јопковић

Драгић, Јелисавчић Сретен, Ко-

стић Света, Лукач Драгинл, Љу

боЈевић Душан, Малић Драго,

МаЈцеи Драган, Николандић Ћу-

ро, Павловић Бора, радоман

Павле, Стијовић Миша, Стамбо-

гић Вукашин, Ценић Милутин и

Шарановић Милинхо.

На свом првом састанку Уаи-

верзитетски комитет Je изабрао

секретари Јат у следећем саста-

ву: МилоЈко Друловић, Драгиша

Ивановић, Вукашин Стамболић,

Миша СтиЈовић и Ратко ВуЈано-

вић.

За секретара Универзитетског

комитета изабран Је МилоЈко

Друловић, студент права, доса-

дашњи секретар ЦК Народне о-

младине Југославије.

* ГОДИШЊА КОНФБРЕНЦИЈА САВЕЗА КОМУНИСТА ББОГРАДСКОГ УНИВЕРЗИГЕТА *



Domove

tretirati kao

domaćinstva

nastavak sa 1 strane

voda počela potapati susedne pro

storije.
U domu stanuje preko 120 ap-

solvenata. Univerzitetski odbor re

šio je da ispita način njihovog u-

seljenja, p>a će posebna komisija

sa fakulteta pregledati njihova

dokumenta, uzimajući u obzir du

žinu apsolventskog slaža, materi-

jalno stanje i ostale faktore, i u

slučajevima bespravnog useljava

nja pristupiti iseljavanju. U u-

pravi doma, gde se inače smatra

da nije dovoljno vođeno računia

ko se šalje u đom, smatrajući đa

će na taj način dobiti đvadeset

mesta. Privatni stanari zauzimaju

dvesta mesta, ali svi oni imaju

stanbene dozvole.

Kako poholjšati uslove?

Uplata za menzu iznosi 2800 di

nara, a stvarna cena hrane je

3000. Kako onda pokriti taj ma-

njak, a ne pogoršati ishranu. Za

oktobar je na hrani manjak

131.400 din., a za stan (zato što

je uplata bila 700) 140.000. Upra-

va pokušava da sama,
koliko je

to moguće, pokrije svoje deficite.

Od igranki ima prihoda oko 10

hiljada mesečno, a ima i nekih

drugih prihoda. Dom ima nekoli

ko svojih lokala u prizemlju, na

kojima bi mogao zarađivati oko

600.000 dinara godišnje, kada ne

bi plaćao stanbeni fond grada.

Postoji u prizemlju i prostorija

za čitaonicu, koja se ne koristi u

tu svrhu, јег je suviše mračna i

zagušljiva, koja bi se mogla ko-

ristiti za lokal. Ponude postoje od

nekoliko preduzeća, ali zbog pla-

ćanja stanbenog fonda, dom ne-

ma računa da je izda. Mislimo da

bi u takvim slučajevima trebalo

pomoći domovima.

Zanimljivo je da se domovi od

svih državnih ustanova tretiraju

kao domačinstva samo ne od e-

lektrične centrale. Zbog toga i

struju ne plaćaju kao domaćinst-

va, na što imaju pravo, nego kao

privredna preduzeća! Još je za-

nimljivije da kafane plaćaju ma

nje, čime se stavljaju u povolj-

niji položaj od studentskih domo

va. Kada bi plačali struju kao do

maćinstva, ovaj dom bi imao me-

sečnu uštedu od 70.000 dinara, a

to godišnje iznosi blizu milion di

nara.

ЛГ. K. i M. M.

TRGOVAČKI DUH I RAČUNICA

Duple stipendije
Nastupila je ега veoma značaj

nih događaja koji obečavaju mno

go za dalji proces demokratizaci-

je na nagim fakultetima. Baš zato

posle prvih izbora naših kandi

data u razna fakultetska i unlver

zitetska tela, mi moramo dobro

da razmislimo o izvesnim poja-

varna iz našeg studentskog živo-

ta koji su nanele i nanose ogrom

nu moralnu i političku Stetu na-

šoj borbi za bolje uslove studl-

ranja.

ф Na Mašinskom fakultetu uhva-

ćena su, proSle godlne, dva stu-

denta od kojih Je svaki primao po

stlpcndiju ođ dva različita predu-

zeća čiji je ukupni iznos bio pre-

ko 10.000 dln. Citav niz apsolve-

nata, sa Istog fakulteta, u početku

je primao stipendiju od Jednog

pređuzeća, a po dlplomiranju, za-

poslio se u drugom, s tlm što Je

ovo drugo obavezao da vratl no-

vac prvom preduzeću. Svakako

da Je ovome doprinela i nepravil

na politika izvesnih preduzeća ko-

ja su svojim stipendlstima posle

u praksi snižavali piatu, Ш dru-

gih koja nisu iz »principa« davala

stipendlje devojkama, već samo

muškarclma. 1

Prestaću sa nabrajanjem i poku-

čaću da rasvetllm zbog čega Je dola-

zilo do ovakvih slučajeva. Pustlmo

da govorl Jedan od onih što su pri-

mali đve stlpendije, rečima koje je

izrekao u svoju odbranu: »Drugovi,

vi nlste znall u kakvom sam ja stra-

Snom stanju blo. Ja sam, priznajem,

pogrešio, kaznite me, ali nemojte da

me izbaclte iz doma, Jer ne znam gde

ću.« Ostavlmo na stranu neistinu o

tome kako Je za izlazak iz »strašnog

stanja« potrebno 10.000 dln. 1 sve dru-

go. Uzmimo samo da je čovek stvar-

no blo u škripcu. Ali, zar svakl dru-

gi ođ nas ne mora da se borl sa ma-

terijalnlm teškoćama većlm ill ma

njim? Značl 11 to đa treba prl ručku

u menzi da trpamo hleb u džepove

kađ servirka ne gleda. Znač! 11 to da

neka naša koleglnica treba da daje u

»Politicl« ovakav oglas: »Lepo vaspi

tana (?) studentkinja, Banaćanka, tra

ži sobu. Ponude pod šifrom 4000«.

Ovakve 1 slične Spekulaclje izves-

nih naših drugova samo kompllkuju

1 otežavaju pružanje efikasne 1 brze

pomoćl onlma kojlma je ona stvarno

neophodna jer se mora vršiti pro

veravanje da 11 je student stvarno u

teškoj 'materijalnoj situaciji ili ne 1

tome slično.

Mogućno'tl poboijšanja ekonom-

skih uslova

Konstatovano Je da svake godine

postoji izvestan broj naš'h drugova

čiji su prihodi veoma mali u odnosu

na potrebe i rashode. Cinjenlca je da

njih specijalno, kao 1 sve nas, po-

gađa svako poskupljenje bllo stana,

bilo hrane. Zato su pređuzete mere

da se prihodt i rashodi studenata Sto

viie usklade, tako da oni kojl imaju

veče prlhode plaćaju menzu i stan

po cent koitanja, a da se pomoću do

tacija pomogne onlma sa manje pri-

hoda. Sve ovo pretstavlja mere Roje

rešavaju probleme u granlcama na-

ših sadašnjlh mogućnoati. Kada smo

već tu kođ dotaclja, onda se pri-

setlmo izvesnih stvarl. Nalme, ml ne

možemo da prelazimo ćutke preko

činjenice da je naša privreda pretr-

pela mlllonske Stete od elementamlh

nepogoda 1 da se posledice ovoga

osečaju svi građani naše zemlje i da

smo prinuđeni da uvozimo artikle

(mast, margarin, pšenicu Itd.) koje

inače izvozimo. Jaano je, da onda mi

nemamo moralnog prava da traž'mo

za sebe neke izvanredne dotacije jer

bi time pogodili ostale naše sunarod-

nike što bi se i nama indirektnim

putem osvetilo. Postoji 11 načln đa

saml sebi pomognemo ali bez špe-

kulaeija? Praksa Je pokazala da po-

stoji, samo ako mi ne čekamo da nam

se takva mogućnost servlra na tanji-

ru. Kao primer uzeću cpet Mašinsk!

fakultet.

Na ovogodišnjoj skupšlini Saveza

studenata Mašinskog fakulteta odlu-

čeno je da se organizuje biro u komo

če svt zainteresovani đrugovi moći

da rads za novac kao crtačl tehnič-

kih planova ,Ш da spremaju (iz ll-

zike. matematike) slabe učenlke gim-

nazija.

Vlada STOJKOVIC

ИСПРАВКА

Поводом чланка >,Неодговор-

но и неозбиљно"

Дајемо исправку и обја-

шњење поводом чланка , Не-

одговорно и неозбил>но“ од

Илије Черепнакновског који

смо објавили у прошлом бро-

јуч У чланку се каже да је

напис ~Кон’:еренција СК

Машинског факултета“ са

поднасловом ~3 + 1 у центру

дискусије" од нашег сарадни-

ка М. Милетића објављеном

у 20 броју, нетачан, јер се

ради о скупштини Савеза

студената и дискусији ширег

обима.

Дајемо објашњење да до

ових грешака није дошло

кривицом аутора чланка, већ

се та грешка поткрала у ко-

рсктури, а поднаслов је дат

после обраде чланка од стра-

не дежурног уредника.

Редакција

СЛИКА НЕДЕЉЕ

У млечном ресторану на почетку Булевара Револуци-

је некад се ггродавао одличан бурек и био је најјевтинија

вечера многих студената. Сада је бурек поскупео,- а и ква-

литет више није исти. Највећа мука сталних гостију овог

ресторана је у томе што се већ дуже времена уз бурек

Н6 МОЖO ДобиТИ И јогурт. (Снимио С. Анђелковић)

Renta od

studentskih

prihoda
STAN stalna tema razgo-

vora studenata. Ove godine
došlo je u Beograd preko
12.000 brucoša. Studentski

domovi su puni. Zbog toga

veliki broj stuđenata stanuje
kod privatnika. Ovi studenti

su u teškoj situaciji. Kirije

su velike, uslovi uglavnom
nlkakvi. Spava se po kuhi-

njama, predsobljima, devo-

jačkim sobama...

Uostalom, evo jednog pri-

mera...

TRAGOM OGLASA
..

Pre nekoliko dana pojavio se

u večemjim novostima oglas da

se izdaje soba. Ulica Sv. Save

br. 6, stan 7 Pošao sam tamo.

Pre mene je bilo desetak stude-

nata, koji spavaju po čekaoni-

cama, u prihvatilištima, i po ka-

fanama jednom rečju: bez

stana su.

Dočekala me je jeđna posta-

rija žena. Verovatno vlasnica

stana:

Jeete И vi student?

Da.

Hoćete da vidite sobu?

Da.

I uvela me Је u jednu veliku

svetlu sobu.

Cena?

Tri hiljade mesečno i pla-

ćanje za oeam meseci unapred.

Koliko će nas biti u sobi?

pitam, јег vidim više kreveta.

Troje, svako će plaćati po

tri hiljade.

Doviđenja rekoh.

ZAPANJUJUCA RACUNICA

Računao sam. Množio sam.

Tri hiljade puta tri devet hi-

Ijada. Devet hiljada za mesec

dana!, a jedan student dobija

prosečno od kuće pet hiljada.
I dalje sam računao: devet hi-

Ijada puta osam su sedamdeset

i dve hiljade. A jedan student

je. ipak, morao da plati.

PRIMERA IMA JOS
...

Ovo nije usamljen slučaj. тта

ih doeta Studenti svi ne žele da

govore o tome. jer teško je ima-

ti stan.

Bolje išta nego ništa!

reče mi jedan kolega kada sam

ga pitao o stanu.

Znam da Jerinić Ljubomir i

Mihajlović Miloš, stuđenti prve

godine Medicinskog fakulteta

plaćaju 5000 din. sobu. M. J.

PISMO redakciji

Šta hoće Ćopić ?
Druže uredniče,

Književnik Бгапко Copić до-

vorio je pre nekoliko dana stu-

dentima Građevinskog fakulteta.
Trebalo je da govori o književ-

nom radu, a govorio je o svernu

i svačemu.

Negde je hteo da hude humo-

rista na račun prvih organa na-

rodne vlasti, pa je govorio na-

primer: »Prilikom izvođenja »Ja

zavca pred sudom* (za vreme ra-

ta), pretsednik odbora sedi na

bini, svakako, jer mu je tu mesto,

pošto je bila na visini, a on je

organ vlasti. On učestvuje i u glu

mi samo zato da bi pokazao svo-

ju veličinu«.

! Na drugom mestu ocenjujući
društvenu ulogu svoje satire Co-

pić ,kaže: »Znate kako sam tu pro

j šao mladi društveni poretci, a

naročito njihovo rukovodstvo, ne

trpe kritiku, oni se nje hoje i

zato je guše.« I odmah da hi do-

kazao t akv u tvrdnju dodaje
kako »Navip* ne dozvoljava da

se piše o tome kako su mu pro-

j izvodi vraćeni, jer ne odgovaraju

po kvalitetu, ili kako je Predu-

zeću »Zorka« krivo što je neko

pisao da je plavi kamen pro-

izvod tog preduzeća« pотпаХо дта~

orkast! A zatim nastavlja: »Naši

Ijudi iz horhe ne sećaju se svo-

jih slabosti i traže da se govori

i piše samo o uspesima«.

Govoreći o načinu pisanja Co-

pić kaže da pisac može da piše

samo o onome Sto mu ie najbliže.

On najbolje poznaje seljaćku sti-

hiju. O studentima kaže: »Bolje

je ne pisati o studentima kada se

ne može izneti težak život stu-

denata«.

I tako dalje u slićnom duhu.

Copić Je požnjeo aplauz, jer je

pružio jevtinu zabavu studentima

i kroz nju uspeo da proturi gore

navedeno.

S pravom se pitamo šta ho-

će Branko Copić?

Dušan VIDIC,

apsolvent Građevinskog

fakulteta

Napomena redakcije:

Pre ohjavljivanja proverill srao

tačnost navoda u naplsu druga Vi-

dića. Potvrđeno nam Je đa su svl na-

vodl tačnl.

Za sada izvlaćimo samo đva za-

ključka:

Prvo. Posle jednog neslavnog »ju-

naStva« Branko Copić izgieda misll

da Je dosta ćutao 1 da treba još malo

da se »projunači«. To čini isto ona-

ko »istinito« i »pametno« kao i prvi

■ put. Nas to ne Cudi. Sa Jednom nje-

govom rečenlcom l ml se slažemo:

»Svako plše o onome što mu je naj-

bliže.«

, Međutim, mi ne pitarao »šta hoće

Branko Coplć«,- jer nam Je to jasno.

Ml pitamo dokle Branko Coplću?

Drugo. Prilično Je Cudno đa se ta-

kvo iziaganje pozdravi aplauzom.

Cuđno je to i kada se usvoji obra-

zloženje da su sve te stvari reCene

u jednom demagoški spretnom izla-

ganju. Sta misle o tome drugovi ko-

jl su prisustvovalt da ga tako na-

zovemo predavanju?

ДА ЛИ СЕ

мислило

И НА ТО

Ове године донесена ie уредба

по којој учешши осмог разреда

гимназије који су пали у <септем-

барском року из једног предмета

имају право да поправни испит по

лажу месец до два дана касније.

Ове гсдине то је први пут учиње-

но. Међутим, шта се тиме пости-

гло када поједини факултети неће

да примају ове ученике с мотива-

цијом да су вежбе већ почеле и

да је рок за иакнадни упис про-

шао.

Интересантно је како су напри-

мер поједини факултети решавали

ове случајеве. На Стоматолошком

факултету постоје два оваква слу-

чаја и факултет неће да их упи-

ше, а као разлог наводи да су веж

6e већ почеле. Ево како је један

случај решен. МолВа једног од о-

вих друтова решена je у ректсра-

ту Београдског универзитета под

6р. 4.400 од 13 о. м. тако да му се

дозвол»ава угтис на Стоматолошки

факултет. У одговору на овај до-

пис Стоматолошки факултет наво-

ди да је немогуће да изврши у-

пис Јер су вежбе већ почеле још

од 15 октобра (за оверу семестра

могу да недостају три вежбе и то

оправдане). Међутим, до данас je

свега Вило по две вежбе из сваког

те се не види због че-

га исти друг није могао Вити при-

мљен. Ко треба да реши овакве

случајеве?

С. ВалчиН

� UNI V ER ZITETS KA HRONIKA*



O STUDENTKINJAMA, CVEĆU,DNEVNOJ ŠTAMPI
I ČISTOĆI DOMA

,,VERA BLAGOJEVIĆ"

О F Е R I. ко

feri, како mn

go kofera im

na ormanima

po hodnicim

doma student-

klnja »Vera Bl;

gojević«. Po mi

škim domovim;

domovima sv<

je to nekako гг

tvoreno, zakljt
cano po aobama, a ovde...

Ovde osvaja čoveka neki utisak
prlvremenosti, člni se kao da su

ove đevojka na nekom putovanju
kroz Beograd l da usput polažu
ispite. Svaka sa svojih nekoliko
kolektivnih kvadratnih metara i

nekoliko individualnih hiljadarki
mesečno, i nekoliko ispita godi-
Šnje i možda nekoliko velikih ili
malih uzgrednih intimnih radosti
i razočarenja...

t

Obilazili smo sobe i slušali u-

vek istu monotonu priču o jed-
nom bonu za ručak i jednom bo-

nu za večeru, koji deie dv« stu-

dentkinje; jer paus papir jo skup,
garnitura Sestara košta celu godi
šnju platu u menzi. najlonke ko-

štaju pola mesečne pretplate u

menzi. Ruž za usne i pendžeti-
ranje mokasdnki koštaju... ali

bolje da ne idemo isuviše u širi-

nu. Carobnom palicom se stan-

đard podići preko noćl ne može;
a mi intelektualci sa našom mla-

došću danas, l svim onim rado-

stima što nas na radnim mestima

očekuju sutra, znamo da shvati-
mo đa pretrpimo i đa uveče u se-

đam na uglu kod palilulske tele-

fonske govornice, iščekujući strp
Ijivo iščekuiući, zaboravimo 1 na

onaj obligatnl pasulj što nas đva

puta nedeljno posećuje za stolom
u menzi i na one duge bioskop-
ske redove iz kojih ponekad га-

zočarano izađemo posle čitavog
sata čekanja ispred samog šal-

tera. jer karata po 30 din. više

п птч...

H’-?dno je po sobama, ne loži
se. Pa i nije baš tako hlađno,
samo je vazđuh težak, kađ bi se

mogao nekako proventilirati
kaže mallšanka kojoj je ovo prva

godina u domu i koja vređno pe-

gla u hodniku.

Pročitajte naš sobni red, kaže
tehničarka u penjoaru sa ruža-

ma. ne dižući se sa kreveta pored

prozora.

Nemojte čitati. kikoće se dru-

gih jedanaest glasova u horu.

1) ...Ustajanje i rasanjivanje, za

branjeno pre šcst časova. 2) Pa-

Ijenje svetla prilikom povratka
noću i Saputenje utisaka zabranje

no svakl dan osim subote i nede

ije. 3) Nepristojno ponašanje i

psovanje kažnjeva se 10—50 din.

Novac ide u sobni fonđ iz koga

se kupuje dnevna štempa i sija-

I lice. Stop, Stenimo kod sijalica,

one pretstavljeju probiem. Ume-

sto «to vati, imaju ivega četrde-

set do šezdeiet vati, I to ne sa-

mo ц ovoj sobi.

Kad nam je hladno ironiše

jedna pravnica izađemo na te-

rasu da se ogrejemo 111 avratimo

u dom »Lole Ribara«, tamo je to-

plije... Devojke čuvajte se šta go

vorite, ne vidite da to oni zapi-

suju. Kada zapisuju neka ne za-

borave da tražimo ćitaonlcu za

učenje negde u prizemlju, fitao-

nicu u kojoj bi se ložilo čitav

dan.

Portirka koja iđe sa nama u

stopu, neprestano se nešto Ijuti i

Irani upravu doma koju uosta-

iom niko i ne napada.

Ono za kupatilo nije istina da

ne radi, mogu đa se kupaju celu

subotu i nedelju.

Dobro, a otkud ovaj prazan kre

vet ovde?

Ta nije prazan, to je tek onako!

Pa eto nema posteljine.

To jedna »gospođica« plaća ki-

rlju, a danonoćno »traži« sobu po

gradu sa posebnim ulazom, zato

je prazan čuje se jedan sopran.

Samo u jednoj sobi sasvim ne

gđe gore na trećem spratu devoj-

ke su rekle; »Pa ne bi bilo loše

kada bi mogli da nam dolaze u

posetu, kad može u muškim đo- j
movima, zašto ne bi moglo i kod

nas, bilo bi manje dosadno uveče

posle učenja.

Ovako. samo mi moramo da 1-

đemo u njihovu interesnu sferu.

Nikako, ni govora. Taman po-

sla, odgovarale su
međutim sve

druge sobe kolektivno, Sta će

nam đrugovi da nam dolaze gore I
kad nam ie i ovako pretesno.

No, red je da spomenemo i o- ■

no što su nam rekli u upravi do-

ma.

Upravnik sve posmatra kroz ci

fre.

RUCAK I VECERA NA POLA BONA NAJLONKE KO-

STAJU KOLIKO POLUMESECNA pretplatau menzi

PALJENJE SVETLA I SAPUTANJE UTISAKA ZABRANJE-

NO. KAD NAM JE HLADNO IZAĐEMO NA TERASU

UPRAVNIK: DEFICIT CEMO POKRITI STEDNJOM.

Stanarina je 900 po osobl, a re

alno košta 1100, Pretplata u men-

-2i je 2800, a nas košta 3000.

Pa kako pokrivate dsficlt,

Dosta teško, jer celu godinu ni

smo prlmali dotaclje. tj. prima-

li smo ih, ali samo za investicio-

ne opravke, kupovanje inventa-

ra. Eto naprimer na uglju ćemo

zaštedeti. Ložilo se dva tri puta

pa se stalo. jer su nastuplll topliji
đani, a zatim mnogp očekujemo

l od novog sistema naplaćivanja
koji će se vršitt na bazi uverenja

o imovnom stanju.

417 stuđentkinja stanuje u obe

zgrade doma. Kapacitet sa potpu
no prebačenim maksimumom da-

kle. Situacija u muškim domovi-

j ma je dosta podnošljivija nego

kod nas. Pored toga nama povi-
šava režiske troškove to što ima-

mo dve zgrađe i zato više osoblja.

A privatni stanari?

Ima tri neopravdana slučaja.

Predratni đirektor Gajreta sa šest
Clanova porodice zauzima stan u

. koji bi se moglo smestiti dvade-

! set studentkinja, bivši siužbenik

I sa porodicom i jedna diplomirana

! stuđentkinja takođe zauzimaju

mesto. Kad bi im se našli ođgo-

varajući stanovi. mogli bi ih Ise-

liti, ovako, samo treba mene da

penzionišu ove zime, pa će se po-

javiti četvrti neopravdani slučaj,

јег verujte ni ja ne mogu izaći

na ulicu završio je upravnik.
Hajdmo u Gajret.
Tražili smo prvo sobu jedne

članice upravnog odbora,

Na vratima nas je trgla opomi-

njuća crveno ispisana objava sa

lobanjom:
NE ULAZI DIFTERIJA. Malo

nas je nešto hladno žmarnulo

kroz leđa i sigurno bi .zaobišli o-

vu opasnu sobu da se jedna žen-

ska glava nije promolila kroz nje

na vrata.

Pretsednicu toliko opseđaju pi-

tanjima i žalbama i ulascima I

izlascima da smo morale ovako

čemu da pribegnemo. objasnile su

nam. Ali pretseđnlcu nismo našli.

Na naše traženje da vidimo naj

čuveniji sobni kolektiv. odveli su

nas na drugi sprat u 32.

Izvinite rekli smo mi pi-

šemo za »Student* (uostalom to

smo kao lozinku ponavljall u sva

koj sobi) pa zašto samo đa vas

ispitujemo o tzv. ekonomskim pro

blemima. i o tome da li su sija-

lice dovoljno jake (i to o sijalica-

ma smo pitali u svakoj sobi) i o

tome da li vas roditelji obilaze

(to smo pitali samo jednu bru-

coškinju koja je imala kiiavicu i

ležala duboko pođ pokrivačem)
zašto da vas ne pitamo o večer-

njim izlascima i tzv. zabavnom

životu.

»Po toj li ste vi liniji đošli?«

napućilo se svih pet sumnjičavih

usana, Nije vam zar dovoljno što

ste ušli u đom? Za Gajret je sen

zacija što su uopšte dva para

muških nogu kročila u njegove

prostorije,

Izvinite. đa pogleđamo one sli-

ke na ziđu, da nisu Gregori Pek

ili Gari Kuper.

Glumci možđa jesu, ali su naii

beogradski i koleginice које su ih

stavile. nisu momentalno tu, ina-

če bi se zlo proveli zbog indiskret

nih pitanja...

Verujte da je nama mnogo sta-

lo da se zlo ne provedemo posle
ove p>osete i da ne ispadnemo in-

diskretni i... i zato nikoga za i-

mena nismo pitali, a koja smo

čuli mi smo ih zaboravUi. Ta zar

su imena uopšte važna? Cinje-

nice 1 atmosfera su važni.

I zato ako ćemo da govorimo

o opštem utisku, moramo istaći ći

stoću i red koje smo primetili po

svim sobama. Svi su pokrivači

bili pažljivo namešteni i sve one

bezbrojne sitnice i stvarčice žen-

ske po stoćićima i stolovima. I no-

vlne. U svakoj sobi smo bez izu-

zetka videll novine. A pri-

jatno je videti studentkinje uop-

šte kako ćitaju prvu i drugu i tre

ću stranu »Politike« ili »Borbe«

a ne samo tako neki podlistak ili

feljton i »Da li znate« i bioskop-

ski program,

»Stuđent« baš nije mnogo inte-

resantan. to je nekoliko njih

bez okolišenja reklo. Zašto ne-

mate humora? Ukrštenih reči. Do

bro je što ne trošite hartiju na

one »Zupčanike« iz prošle godine

i to su rekle. Kako bi bilo

po da »Student« bude sličan

»NIN«-u ill »Vjesniku«.
Pošto nas ovo pogađa, ne sme-

mo da komentariiemo. Spomenu
ćemo još samo cveće, čitavu ma-

lu baštu jesenjih ruža po svim

vazama.

Marinko MRĐANOV

ЕКОНОМИЈА И ТЕХНИКА УЧЕЊА(IV)
Није непознато да то што желнмо да научимо

морамо да поновимо више пута. Али сс мало зна

како треба понављати да би се боље запамтило

и спорије заборављало.

Кад неко има на расположењу четири часа за

учење било каквог градива, онда он може за чи-

таво време само читати тај мзтеријал. Или посту-

пити друкчије. Да само три сата употреби за чи-

тање а остатак на слишавање. Слишавање прет-

ставља репродукциЈу читаног, Односно, са више

или мање успеха њен покушај који може бити

v себи, на глас, или писмен. Али би још већи ус-

пех био када би само половину времена употре-

био на читањс, а остатак на преслишавањс, Од

це.токупног утрошеног времена за учење, боље је

утрошити више времсна на слишавање него на

чптање. Читања и слишавања не треба да буду
груписана, издвојена него измешана. Најпре се

прочита, затим слишава уз порремено помагањс

текстом. Слишавањем се не само има активан

став за време учења. те, и постиже много већа

пажња и будноћа духа, него и врши упознавање

са ргзултатом учења. Често студент мисли да је

HavMHO. а да то значи само обичио препознавање,

које је најнижи вид памћења
и врло далеко од

правог знања. Препознавање текста је озбиљна

варка и потребно је конкретно проверавање да

се не би остало у заблуди. Слишавањем се сазна-

је о успеху што има ванредно много утицаја на

наппедовање v даљем току учења. Сем тога са-

знаје се и за грешке као и за тежа места на која
се онда усредсреде напбри и пажња.

Најбољс јс да се слишавање врши онако како

се захтева на испиту и како ће се научено при-

мењивање касније у струци. Нацртну геометрију.
и паример, не би се смело учити не поставља-

ј\'ћи и графички њене просторе. Хнрургија се нај-

боље спрема ако се имз претстава оног што текст

препор\чује. Тамо где учествчје само гсрбални

фактор. слишавање треба ла ’e напчг и на на-

чин као да је и ппедавач присутан. Зато је боље

учити у групама. Излажући не за себе, нс-

ro и друге неосетно се чннн већи напор још и

приликом читања, а нарочито пред њима када се

образлаже и доказује.

Борба против ннхибиције

Закон је да чим прсстане учење одмах почи-

ње заборављање. Низ услова о којима смо гово-

рнли да стварају добро запамћивање, имају деј-

ство и на заборављање. Чине ra спорим. Али за-

борављање може и поред таквих брана д а буде

брзо. Ако се не води рачуна о ретроактивној ин-

хибицији која значи брисање упамћеног од стра-

не нове активности, новог учења. Учење новог

градива које је наступило одмах после претход-

HO’T, вршиће брисање упамћених података.

Али без обзнра на вре.менску блискост оме-

тање бива утолико јаче уколико ново учење има

Behv сличност са старим. Та сличност може да

буде по садржају. смислу, методи и по околно-

сти под којима се учи. Исто тако и по условима

и последицама који у једном тексту прате неку

појаву.

Борба против ове појаве састоји се у узима-

њу временских пауза и још двама много важни-

јим средствима. То је сигурно научено и утвр

ћено градиво. И пошто постоји узајамно омета-

ње треба оба тако научити. Друго се састоји у

тпоређивању и противстављању једног градива

лругом, ако су из исте области.

Ретроа«тивна инхибиција /казује на вече, од-

носно период пред спавање као на време када

се најбоље памти, Оставивши књигу наступа сан

у коме се не врше никакве активности и то њи

ховО' отсуство омогућава да упамћени подаци нг

6:шају потнрани, него остају и учвршћују се. Тт

не ваиси много за грздива чији се смисао добрг

гхватио, него највиШе за мање значајне појели

иости. Зато и одмори не би требало да буду ис-

пуњени него празни.

Крај

Мирослав Ахтик 1

Izbori za studenske

pretstavnike na

Filozofskom fakultetu

Sala Narodnih heroja biia Je ls-

punjena do poslednjeg mesta 12 o. ш

kada su studenti Fllozofskog fakul-

teta birali svoje pretstavnlke za U-

niverzitetski i Fakultetski savet, kao

i pretstavnike stuđenata u Univer-

zitetskoj skupštinl.

Konferenciju Je otvorio prođekan

đr. J. Radić sa kraćlm govorom o

značaju društvenog upravljanja fa-

kultetima 1 Univerzltetom. Drugari-

ca Illnka ĐokoVić, student rorhanske

grupe, govorila Je 1 o dosadaSnloJ

aktlvnostl Saveza studenata Fllozof-

skog fakulteta o unapređenju nasta-

ve. Primenom zakona o unlverzltetl-

ma ta aktivnost Je 1 ozakonjena.

Tehničke pripreme izvršene su na

vreme, tako đa se Je uspešno mo-

glo pristupiti obavljanju izbora. Za

člana Fakultetskog saveta Izabran Je

Mile Zegarac, stuđent romanske gru-

pe, sa 1001 ■ glas. Kandidat za člana

Univerzitetskog saveta Vule Stambo-

lić na Filozofskom fakultetu dobio Je

1777 glasova.

Za članove Univerzlteteke skupštl-

ne sa Fllozofskog fakulteta izabrsni

su: Kađira Bećirevlć, Vule Stambo-

lić, Gorđana Kovaćević, Mlian Vu-

kos, Ljubomlr Reljić, Jovlca MiSković,

Mfle Zegarac, Ljublca Aleksić, Alek

sandar Todorović, Dorđe Zorić, Bora

Pavlović, Jelena Marković, Рего Vu

jnović, Đorđe Katlć, Jovan Vojino

rić, Vera Savić, Mllena Smolc, Du-

бап Savićević, Felar Kačavenda i Zo

ran Jovanović.

Do čega dovodi
slaba organizacija

U petak uveCe su stomatolozi ог

ganlzovall tradicionalno brucoško

veče. lako Je priprema za ovu pro

siavu bila duga skoro dve nedeTje,

ipak nlje bila soliđna. Naime, рго

dano je oko 400 karata a prcstori-

ja za smeštaj ovolikog broja IJu-

dl nlje nadena. Na kraju je pala

odluka da se veče održl u aull

dekanata Stomatološkog fakulteta.

I ova odluka dan pred veče Je pre

Ina Cena, tako da se veCe održalo

u etudentskom restoranu u ulici

Svetozara Markovića. I šta se za-

pravo sve dogodilo te veCerl u stu

dentskom restoranu. S obzirom

da su u programu učestvovali ra-

dio pevaCi, Interesovairje Je bilo

veliko, a prostorija je bila mala.

I veliki broj onih bez karata je

navalio u trenutku kada je pevao

jedan od radio pevača. Nastala

je lomnjava stakla na vratima. O-

vo je sve uCinila grupa od oko Ce

trdeset Ijudl, kojl pretežno nisu

studenti. PriređivaCl su skoro dva

sata (od 20—22) vodili borbu 1 na

kraju su bilt prinuđeni da napra-

ve barikadu od stolova pred ula-

zora, pa kada ni ovo nije pomoglo,

pozvall su Narodnu mlliciju.

Posehno Je pitanje zašto prire-

đivaCi nisu odložili ovo veče kađ

nisu našli pogodnu prostoriju.

s, VALCIC

Poezija karata

U pauzi književne veCeri na Fi-

lozofskom fakultetu, dok se žagor

svakovrsnih kritičara čuo sa svih

strana, u prvoj skamiji napravljen

Je mali leteći Monte Karlo. Tri

studenta sa punim profesionalnim

zanosom igrali su karata 1, kao đa

su übeđivall okollnu, da 1 u to-

me ima neke »poezlje trenutka«.
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Крајем децембра премијера филма
Ешалон доктора М.

Крајем децембра одржаће се премијера филма „Ешалон

доктора М.“ сниманог током овога лета на Космету. Редител.

овога филма Митровић познат нам је по документарном филму

„ГГризренски мотиви". Њиме је показао познавање начина жи-

вота у том крају и шегових особености а и вештину да се ове

филмски изразе. „Ешалон доктора М.“ који му је први играни

филм показаће како је овладао изградњом љилмске акције.

Засада се зна само толи ко да су, већ на основу сценарија,

овај филм откупиле сарајевска „Кинема" и љубљанска ~Весна“.

Ово je први домаћи филм који на овај начин самог "'■бе фи-

нансира уместо да троши дотације заједнице.

АНДРИЋЕВ „ЋЕрЂЕЛЕЗ АЛИЈА“ НА ФИЛМУ

Југословенско-турска копродукција?

' /
ГГриповетка Ива Андрића о несретном босанском Дон

Жуану Алија Ђерђелезу адаптирана је за екранизацију. Ристо

Тошовић Зуко Џумхур и Живко Милић предали су УФУСУ

сценарио „Ђерђелез Алија". Снимање филма he почети у првим

данима пролећа. Филм he вероватно бити прављен у копродук-

цији са једним турским предузећем.

РЕД>IТЕЛ> Жика Митровић даје упутства НЛЂИ ПОДЕРЕГИН

носиоцу главне улоге у филму „ЕШАЛОН ДР. М.“

СТУДЕНТИ ФИЛМСКИ АМАТЕРИ

У борби за „Оскара“
1954

На фестивалу аматерског фил-

ма Србије 29. XI. 1954 године у-

чествоваће и наши другови, чла-

нови киноклуба „Београд" из

Београда и „Славко Воркапић"

из Новог Сада.

Филмови су махом играни, што

је пријатна новост овог фести-

вала. Аматерски филм, играни

нарочито, увек је отварао пут

експерименту: аматери се радо

баве фантастичним темама, ка-

рикатурама и сновима. Велика

је штета
што техничка средства

не дозвољавају реализацију мно-

гим неиживљеним орсонвелсов-

ским идејама наших колега. О-

вако, они се сналазе и опет по-

отижу лепе резултате: Маркlо

Бабац, студент медицине, у окви-

ру репортаже „Аранђеловац" на-

правио је филмску анализу ра-

да аршалице којом Је показао

изразито експериментални дух.

Душко Стефановић студира гра-

ђевинску технику и режира

филм „ИдеЈа је украдена" из ко-

га доносимо фотос: неспретни

фотоаматер Срета тражи чудне

углове не би ли добио награду

за наЈзанимљивију фотографију;

Прва награда је сат, друга на-

града је сиЈалииа, тређа

кључ... Хоће ли Срета добити

коју награду? Филм Душка Сте-

фановића и Зорана Фотића „У-

-бисто на улици“ коме жири кије

био наклон.ен, добио Је прошле

године награду публике за нај-

бољи филм. Хоће ли овај њихов

нови филм освојити „Оскара” за

1954? Оскар је фигура аналогна

холивудској коју добија најбољи

аматерски филм године. Само

што овај „Оскар" није достојан-

ствена и безизразна фигура, већ

лепо израђен лик ДизниЈевог

пр>ождрљивог ноЈа аматери све

карикира Ју.

„После дванаесте пробе" назив

је филма исте екипе коЈи при-

казуЈе догађаЈе у свету после

дванаесте пробе атомске бомбе.

„Оскару* за 1954 годину надају

се и аутори два документарна

филмћ о Београду: „Јутро" Витка

МоЈсиловиђа, апсолвента кн>и-

жевности и „Град победник* А-

лександра Петковиђа, студента

германистике.

На тему „Студентски брак" Ла-

зар Хаџиђ и Бранко Милошевић,

студенти права направили су

као чланови новосадског клуба,

филм о недаћама коЈима се ие-

промишљено излажу млади не-

стрпљиви људи који се воле.

По графикама Куна, Ван»е ра-

дауша и Пива КараматиЈевића.

направљен Је филм на тему из

НОБ, „Ми памтимо". Монтажом

и покретом камере аутори су са

успехом оживели сцену сахране

мртвога друга. Овај филм напра-

вили су Драгољуб Ивков, Живо-

рад Маричић и Boja Ракољап.

Ове године спремаЈу се озбиљ-

нији подухвати на експеримен-

талном и пртаном филму. Резул-

тате очекујемо са занимаљем

Д. м

Срета Стевановмћ, студент ар-

житектуре у филму „ИдеЈа је

украдена* 1

ПРОШИРЕНИ ПЛЕНУМ САВЕЗА КЊИЖЕВНИКА ЈУГОСЛАВЈЕ*

У epАо жалсгј и иеудобној (за такву прилику), сали Удру-

жења књижевпика Србије у Београду, одржан је од 10—13

поеелбра плем/дж Савеза књижевника Југославије.

Мисдико, моменат је (ако није

нешто и ззкашњено), сасвим до-

бро изабран.

Ситуадија v нашој литератури,

мање или више, до директно су-

цротких сгавовв о садаременој ју-

гословенској књиокевности и умјет

ности уошнте натиетала је потре-

бу солидније естетско-критичке

анализе. Утолико пре, што су

искуства и резултати домаћих

књижевника (нарочито у посљед-

ње време) од несумњивог знача-

ја за даљи развој наше литера-

туре.

Чињенкца да није постојало

исцрпне солидно-аргументоване

критике и марксистичке анализе

стања уопште, појачавала је ути-

сак конфузије.

Пленум није себи поставио у

задатак да утврђује практична

упутства и рецепте уметницима.

И то је врло добро.

Намера је била (то је наш ути-

сак), да се у атмосфери међусоб-

не толеранције, јасно дефинишу

ставови о литератури и њеним

могућностима (у првом реду о на

шој), што треба Да омогући кон-

структивнију, принципијелнију
борбу мишљења. То треба да

сведе на што мању меру личне

мотиве и интересе, каријеризам

и недоследности сваке врсте при

расправама о књижевности и у

књижевности. То је„ обзкром на

досадашње стање, бесумње веома

значајна моменат.

На пленуму је одржано више

реферата на различите и исте те-

ме. Поред осталгас, реферате су

имали: Крлежа, Видмар, Е. Шин-

ко, 3. Мишић, Ј. Кос, и др. Ако

је у свим рефератима могуће наћи

заједничке одлике, онда је то пре

свега настојање да се кратко, без

сувишног теоретиеања одреде цен

трални проблеми и суштина теме.

Међутим, реферати су (сем из-

весних) показали више интересо-

вања за страну литературу. Не

може се рећи да то често није

било корисно. Само, можда је ма-

ло потцењивачког односа према

кашој литератури сачувано и у

рефератима.

ПОКУШАЈ ИHTEPBJУA

ДЕСЕТ МИНУТА ПАУЗЕ

Михаlловић. Лалић: Има та-

лената на о«е стцане

Како
je у центру пажње пле-

нума било питање правог,

вредног, савременог књижев-

ног израза, имао се утисак да су

се референти и дискутамти клони-

ли примера, да су, апстрактно за-

ступајући овај или о«ај начин

прилажења стварима, пропуштали

да наведу ко по њиховом мишљењу

претставља нашег, са-

временог књижевника. Карактери-

стичан Је био Маријан Јурковић

који је у својој (иначе пуној ком-

промгиса) речи у дискусиЈи истакао

да Је наша литература дала у по-

следње време известан броЈ здачај-

них дела, али да их он, пошто су

свима позната, неће наводити мада

Је било Јасно да се учесници пле-

нума не слажу баш у томе које су

праве вредности наше савремене

књижевности. Јвдино Је Ели Фин-

ци недвосмислено изразио своје у-

верење да проза Михајла Лалића и

Бранка Ћопића лошиЈе изражава

наше време но што Је стари срп-

ски реализам изражавао своје.

Хтели смо зато да изван плену-

ма сазцћмо конкретне примере, ли-

чна мишљења, личне симпатиЈе п°"

Јединаца. Били смо свесни да Је

такво питање чудно и незгодно и

да се, као што je то Зоран Мишић

учинио, одговор може ускратити,

али смо исто тако знали да свако

у себи носи неко своЈе ста л н о

мишљење коЈе нам може изнети и

без ширег образлагања.

На то смо управо мислили по-

стављајући питање Бориславу Ми-

хаЈловићу. Желећи да се задржи

само у оквирима српског књижев-

ног стварања, МихаЈловић Је као

песнике који значе прави савреме-

ни израз навео с Једне стране, Ва-

ска Попу и Миодрага а

с друге, Стевана Раичковића. Он

истиче да прва двоЈица, —ако су f—-

бично помишу заједно, имају зна-

чајних разлика. Павловић је више

окренут светској литератури, док

Је Попа, често у контакту с фол-

клором, постигао Један оригинал-

ниЈи израз. Што се тиче прозе, Ми-

хајловић највише цени Антонија

Исаковића и Добрицу Ћосића који

обећава романсијера великог фор-

мата.

Борислав Михајловић се, гово-

рећи о песницима, дотакао већ не-

М. ЛАЛИЋ: Трвење измсђу група

е несрећно

чег што увиђа и Михајло Лалић,

човек који има друкчије мишљење

о савременом литерарном изража-

вању. Наиме и
о« да има

крупних талената и кеђу песници-

ма који се служе устаљеним поет-

ским формама и онима који

негуЈУ тзњ „модернистичку" екс-

пресију. Али, док Михајловић ми-

сли да непрестано сукобљавање

праваца може донети само кори-

сти, по Лалићу припадање извес-

ним школама, групацијама може

само да спута таленат. Такав је та-

ленат, по њему, Васко Попа међу

„модернистима" којима Лалић ина-

че није наклоњен. С друге стране,

цени Душана Костића и Јанка Ђо-

новића. Праву савремену прозу,

којом се он више занима, за њега

претставља Бранко Ћопић и, упр-

кос противљењу присутног Јанка

Зоновића. „Песма" Оскара Давича.

Од хрватских писаца Петар Шеге-

дин и Ранко Маринковић.

Херберт Грин; Сазнали смо

ставове алк не и аогументе

За време једне од пауза разго-

варали смо и са младим словенач

ким књижевником Хербертом Гри

ном,

Наше прво питање односило се

на то, који су главни проблеми

наше к!Бижевности и колико је је-

дан пленум погодна форма за њи-

хово решавање,

Ја сам мишљења да пленум

није најпогоднија форма за реша-

вање ових проблема. Ми овде

можемо да сазнамо какав ко има

став, али не и да чујемо све ар-

гументе.

Проблем модерне књижевно

сти чини ми се сувише апсорбује

наше дискусије. Ја мислим да
би

требало пронаћи нове проблеме

које би решавала књижевност:

проблем новог морала например

или како да се сачува човекова

личност v данашњем животу. Спе

цијално наш југословенски про-

блем био би формирање једин-

ствене нације у духовном погле-

ду. Ми морамо наћи своје духов-

но место у Европи. Морамо по-

стати Динарци, а не Балканци,

јер је Динара, а не Балкан осо-

вина наше земље.

Наша литература требало би

да се бави више нашом стварно-

шћу, али на један мање пауша-

лан начин него до сада. Ја ствар-

ност схватам врло широко; од

жене која кува свој ручак па до

иступа књшкевника овде.

Баш v погледу форме, наша

литература пати од традициона-

лизма, романа, есеја итл. Требало
би пронаћи модсрније форме, пи-

сати више нешто што је између

белетристике и есеја.

Када би конкрстнзовали ваше

мишљење о модерном изразу ко-

ји би књижсвници били најбли-

же таквом изразу.

Од Ранко Маринко-

вић, Цирил Космач, Андреј Хирт,

Ковачић, и рецимо Крлежа од
Па-

на до Керемпуха. Од страних Хе-

мингвеј. У погледу ставова према

литератури који су изнети овде,

мени је најближе схватање Бо-

рислава Михајловића. Ја сам спре

ман да потпишем све што је он

овде говорио. Од осталих блиско

ми је схватање Шинково, мада

бих ја више нагласио друштвену

фучкцију књижсвности, и Видма-

рово, мада не бнх био тако оштар

према класичном реализму.

Б. МИХАЈЛОВИЋ: Ле постоји

криза књижевности

Приближавање

звери u дарове изнесите.

Ваш гонилац, господин човен, нуди важ мир.

Њега су доста гонили 'иако није звер.

Он сада зна како је вама док беоките.

Изађите звери, и дарове изнесите.

Владимир СТАНКОВИЋ



Савремени књижевници

о савременој књижевности

ИЗ РВФЕРАТА И ДИСКУСИЈА

САВРЕМЕНО И МОДЕРНО
У КЊИЖЕВНОСТИ

Судећи по интересовању рефе-

рента за ову тему, могло се прет-

постављати да he питан>е разлико-

вања модерног од савременог дос-

пети у центар интересовања овог

пленума. Међутим, када су рефе-

рати прочитани, оно је природно

остало у страни, јер се испостави-

ло да баш референти, као и оста-

ли, не виде потребу за овим два-

ма појмовима пониклим из компро-

миса. Нису спремни да им признају

суштинску антиномију и велику по-

требу.

Тако је ово разликовање доживе-

ло у извесном смислу деградацију,

сужавање на форму и на техноло-

шку страну писања. Новак у свом

реферату „О caapes' ттом и модер-

ном у књижевнрсти лосматрајући
овај однос са разних аспеката, до-

лази до закључка да у питању и

није не какав крупан литерарни

проблем, већ питање културно про-

или филолошко, те „немо-

гуће је замислити савремено дјело

које не би било модерно, а исто

тако се не може замислити модер-

но и несавремено дјело." Он затим

овај проблем Још даље сужава на

форму коЈа Је Једини па опет при-

видни атрибут модерног, док се о-

стало да обухватити поЈмом савре-

меног (у смислу временска подуда-

радност актуелност, свежина, но-

други Је романтички метод. Стога

у овоЈ пишчевоЈ условљености не-

могуће Је бити аутономан модерни-

ста који не припада ни Једном

од ова два метода, уз услов оста-

Јања у литератури (из ње, пак ваљ-

да из овог зачараног пишчевог кру-

га, могуће Је изаћи например у

апстрактно: „У ЈедноЈ увЈетности

апстрахираноЈ до апстракциЈе

значи неумјетности“). Цела ова ве-

шта логичка игра креће се у rpa-

ницама унапред одређене условље-

ности врло потпуна, али Је довољ-

но доказати нетачност постојања

само два књижевна метода, па да

ово схватање не задовољи.

У највећоЈ 'мери лишено компро-

миса Је гледиште Боре Павловића.

Он се у почетку ослобађа баласта

савременог. Савремено Је живети у

свом времену, а модерно Је живети

у свом времену и бити испред ње-

га или иза њега. У романтизму Је

било например модерно бити неса-

времен у смислу одлажења у про-

шлост, данас (Једно хероЈскије вре-

ме) Је модерно бити испред времена

(~то на известан начин може бити

стал нашег времена, стил савре-

мености." . . .) „Врло смо близу то-

ме да под изразом модеран схвати-

мо Један начин књижевног израза

другачиЈег од осталих. постоЈећих.

уобичаЈених начина књижевног ра-

да и врста књижевних погледа. По-

Јам се дакако мења, као опозици-

оналан према академистичком или

конзервативном, с тим да оно што

Је било некоћ модерно, насупрот

новомодерног заузима исти положаЈ

као што га Је некада имало кон-

зервативно. У том смислу, као да

Је модерност везана уз час, а са-

временост уз вечност, модерно

као да приказуЈе тренуткС', коЈи се

губе, савремено пак оно, што је

књижевност освоЈила од живота и

сачувано предала даље.“

Термин „модернизам" на срећу Је

био поштеђен у приличној мери на

овом пленуму и употребљаван у-

главном у смислу кича о модерном.

Тек у дискусиЈи Лалић Је говорећи

о „модернизму" навео као његове

елементе атомизациЈу уметности и

неразумљивости. Међутим, он Је о

овоЈ поЈави говорио више са гледи-

шта књижевне политике него есте-

тике.

ХРОЈИЦА ОД „ШТИРИХ" МЕНАРТ, ЗЛфБЕЦ И КОВјИМ:

„Ннсмо дошли да ћутимо."

Међу јавом и међ’ сном

ЕРВИН ШИНКО: ПостоЈи литера-

тура и програматска литература

(Карикатуре Моме Марковића)

вина, моменат настајаша дела и

време дела). Херберт Грин је близу

оваквог схватања. По њему Је мо-

деран израз техиолошко унапређе-

н.е Бјуик 1954 разликује се од

Бјуика 1951 не само по линији фор-

ма, ближе и шире, технологија пи-

сања често претходи идеЈи и одре-

ђуЈе је.

Tallleur-ска теорија о модерном и

савременом коЈу Је споменуо Ме-

нарх, а парафразирао са извесним

потсмехом упућеном читавој * збрци

Крлежа, где проблем бива решен,

како Крлежа мисли на Један задив-

љуЈући лак начин када се пренесе

на поље кројаштва. „ПостоЈе људи

коЈи су модерни, а нису шик. Та-

кав је рецимо Васко Попа. Нажа-

лост код нас има доста њих који су

шик, а нису савремени".

Марин Франичевић поЈму модер-

ног супроставља реалистично мада

не као два „антиномична поЈма",

већ као два појма која се допуњу-

Ју: „И као што реалисти могу бити

модерни и немодерни, тако и мо-

дернисти могу бити реалисти, иако

неки од љих заиста баратаЈу са

,
елементима коЈи су карактеристи-

чни за неоромантизам".

Реализам не треба гледати као

правац „он Је као правац пре-

стао да егзистира пре гиест деце-

нија" веК као метод. ПР Фра-

ничшићу Један од два мо*аћа--

Бранко са Стражилова опевао је

рибарчетов сан. А тај сан био је

раскошан на начин детињаст као и

читав почетак грађанске лирике

код нас. Лаза Костић измислио је

реч: плетисанка и њоме обележио

све најлепше у своме градиву. Већ

Је и деветнаесто столеће, дакле, Је-

зиком пастира и говедара шапута-

ло ту таласну реч. Сан постаје ви-

ше акција, пространо бивање пес-

никово.

Сном се стихови граде и разгра-

ђују, шију и параЈу, гоне и при-

хватају; у снохватици се долази до

целинских искушења и до змији

подобног свлачења Јаве. Трава није

више само метар дневни, већ и ко-

левка снивања. Димензија сна уста-

ласала Је стихове новодошлих: Ва-

ска Попе и Миодрага Павловића,

стихове који су сневеселили срп-

ског читаоца и као маслачак раз-

нели његову заблуду о лирици сте-

пеничастој и цементно јасној.

Али, то нам дурашно тврди

Зоран Мишић, наоружан примери-

ма које ипак пиЈемо као ново ви-

но, саи Је постао агресивни вр-

шњак Јаве у нашем песничком сло-

ву по закону развојности Једне по-

етске расе. Отуда. опет чврсто и

раскошно у примеру каже Зоран

Мишић, треба дати подршку сваком

оном изразу који ђи хитао да сан и

Јаву објави у равнопразности ак-

ције. Из псовке праведничке изи-

шао, Давичо, и себичност поетску

и храброст обележава стихом:“ У

оку ми цело средоземље дремље"

И доиста, суочен са данима крше-

витим или неимарским, данашњем

песнику се хоће да у сну пронађе

наЈтања влакна осећаЈног, да у сно-

вном распореду личног и предмет-

ног расцвета себе.

Говорећи о песницима међуратним,

песницима превратницима, Зоран

Мишић, дидактички крепко упућу-

је и ове речи: „Суочен са правич-

ним нужностима тренутка, они су

се убрзо нашли тамо одакле су и

пошли: распети између акције и

сна, између револуционарног и без-

разложног чина, између жеље и

савести. Од два гесла: Марксовог

(променити свет) и Рембоовог (ripb-

менити живот) требало Је најпре

остварити прво."

А дискусија KOjeii ли се царству

приволела? Није поетски вршити

издају сна, али није уметкички и

вршити једнострану опсаду шим.

ПОМОЋ ЧОВЕКУ

И појавом и учинком своЈим пое-

зија је превасходно делатност мо-

рала. Част творачкој слободи, али

усавршеном делу треба додати Још

једну моћ усавршаваша: да разно-

врсно служи човеку. да носи по-

руку активистичке човечности. О

томе трезвено и читалачки прове-

рено говори Марко Ристић, Један

од заслужних превратника наше ме-

ђуратне књижевности, али и по-

вратник ролановскоЈ тези доброчин-

ства.

„ФункциЈа Је књижевности да са-

ња и да буде будна, да се сећа и

да заборавља, и исто тако да буде

борбени поклич као и успаванка,

успаванка коЈа уморном детету што

у сваком човеку до смрти живи,

сањивом детету тихо пева о азур-

ноЈ сутрашшиди."

Ели Финци и О. Б. ЈВја Вдедару.

sa studentskih galerija

ДОЖИВЉАЈ
„Краљево" у извођењу студената

Академије за позоришну

уметност

Естрадно извођење овог експре-

сионистичког, несценичног дела

наЈбољи Је начин шеговог изво-

ђења на позорници обележеноЈ

ма каквим па и фантастичним, де-

кором, „Краљево” би изгубило

много од свог смисла и снаге, а

и сам стил приказивања био би

велико питање. Овако Је та ги-

гантско-гротескна скица дата угла-

вном кроз текст (коме Је писац

посветио наЈвећу пажњу) и наЈ-

основниЈу, неопходну мизансцену

где сваки покрет треба да има

много пута веће значењено обично

Отуда се и У дочаравању ове жи-

вотињске помаме страсти и физио

лошких потреба могла допустити,

и очекивала се, извесна уздржа-

ност. Она има свог оправдања у

томе што се у оваквом извођењу

више но у ма ком другом, само

назначуЈе шта се догађа. Ако глум

ци хоће да нам претставе анимал-

на бића која у данима славља и

парења, немаЈући шта да мрдаЈу

у своЈоЈ души, мораЈу да врше бу-

чну физичку дктивност, не значи

да и они сами треба да изводе

излишне (и често Једнообразне)

телесне покрете и гласовна напре-

зања. Такав се утисак имао иа по-

четку претставе. Контакта с пу-

бликом ниЈе било. Неко Је био

крив извођачи или „незагреЈани"

гледаоци. ПрипадаЈући последњи-

ма, био сам пристрасан.

Што Је време даље одмицало,

оваЈ први утисак се губио. Црним

прекривена позорница, захваљуЈу-

ћи између осталог спретним реше-

њима нарациЈе (пожар) и укусно

стилизованим кретњама (Јанез и

догађаЈ око њега), бљескала Је о-

биљем боЈа тога вашарског калеи-

доскопа. Миња Дедић дао Је дока-

-6а о свом исправном схватању и

осећању стила.

Занимљиво Је да Је женски део

класе у целтгаи бољи од мушког у

коме има неколико изразитих ди-

летаната и слабих подражавалаца.

И поред цикања у почетку које je

више личило иа нервозно одгага-

ње треме, студенткиње су скупно

остаариле неколико успелих дета-

ља, док су као појединди заслу-

жне за многобројна места вредна

сећања. Треба потсетити на дијалог

двеју блудница које су Д. Ђураш-

ковић и љ. Билуш играле душом.

Не знам да ли је претерано у па-

тетичној поЈави Вилушеве видети

будућу значаЈну трагеткињу. Су-

гестивношћу се истичу и Мира

Алексић и Аница Цвијановић.

Изгледа да у мушком делу ан-

самбла улоге нису биле наЈсрећни-

Је подељене и да би се то, бар у-

иеколико, у евентуалним следећим

следећим претставама (а требало би

да их .буде) могло исправити. Ни-

кола Моравчевић нема глас којим

треба описивати ускомешаност и

хистеричну Језовитост поЈединих

тренут#а. Јовап Јанићијевић је у

трима малим епизодама показао

такву изворну Једноставну сна-

гу израза да Је права штета

што Је, на овоЈ свечаноЈ претстави,

Улогу Херкулеса ко.Ја тражи баш

те особине, имао уместо њега Сло

бодан Слободановић. Захвалну ро-

лу Јанеза донео Је IX. ХХеришић

коректно иако мало Једнолично,

али би свакако било занимљиво

видети и алтернациЈу. Д. МеЈића

чија упечатљива гла

совне могућности и ретко осећа-

ње за меру падају у очи и поред

незнатног текста који Је добио.

�

Ова претстава први сценски при-

каз „Краљева" уопште, коЈа впу-

жи на част студентима IV годшјо

АкадемиЈе за поооришну уметиосг

и њиховом професору, ниЈв oaoso

школски успех, већ ижа много ии

ри значаЈ: она указуЈе на акизф-

ност и потребу упознзвања >©■ л*а-

шим и иностраким драмскши дс-

лима високих поетских вредвоеви

чије Је извођење на позсгрницагше-

могуће или отежано. Таква делд

су бројна и ово Је Један звдвавган

начин њиховог дожттљавагаа.

В. ДимитриЈсвић



ПЛАНИНАРСКЕ

АКТИВНОСТИ

Прошле недеље Планинарско

друштво студената Академије

за примењену уметност одржа-

ло је своју годингњу скутолти-

ну. На њој су се планинари до-

говарали о програму о свом је-

сењем и зимском раду.

Планинарсасо друштво студе-

ната Академије за примењену

уметност већ је обухватило две

трећине нових студената,

�

Планинарско друштво студе-

ната Природно-математичког фа

култета „Ко(паоник“ прошле не

деље је направило излет на

Космај. „Гучево“ планинарско

друштво студената Правног фа

кутегга припрема поход на Про-

клетије 20 новембра.

М. С.

розалинда Роу

Мајстори

рекета

поклекнули
СПОРТ

ИПАК СУ БИЛИ ПРВИ
На недавно завршеном Пето м међународном стонотенлсерском

првенству Југославије поред најбољих југословевсхих стонотенисера

учествовало Је и више иностраних такмичара.

Енглескиња Розалинда Роу на краЈу такмзпе&а добила Је на-

граду за најлепшу партију првенства. Н»ена победа у полуфмналу

над румунском играчицои Целер остаће београдскоЈ публици у при-

јатној успомени.
, .V. ' 4

Вилим Харантозо играо Је на овом тахихчењу ваа форме. Само

је повремено блистао у раиијеи сјаЈу. Али тада аегове одбране биле

су %зпробојне. Враћао је лопте коЈе су изгледале неодбрањиве.

У мешовитом дублу Розалиида Роу и Харантозо поклеклн су

на последњоЈ препреци. Ипак су њих двоје, додуше не заједво, сла-

вили по Једну победу. Розалинда са својом оестром ДиЈаном и кон-

куренцији женских парова, а Ха рангозо са Долинаром у ковкурев-

циЈи мушких парова.

Жарко Долинар

ИЗ ЉУБЉАНЕ

Такозвано бруцовање глав-

ни је догађај ових дана у

студентском животу Љубља-

не. На традиционалан начин,

као што то наша слика при-

казује, студенти старијих го-

дина уводе бруцоше у нови,

студентски живот.

Пред зимску студентску

Олимпијаду

Састављен је

организациони

комитет

Недавно је Централни одбор

Савеза студената Југославијс са-

ставио организациони комитет ко

ји he извршити хтрипрему за сту-

дентске зимске игре, које he се

одвијати на Јахорини или Београ-

ду почетком марта 1955 године.

У ортанизациони комитет су у-

шли друтови:

Претседник Мкладип Шакмћ,

претседник Спортског одбора ССЈ

П. претседнкк Влајко Убавић,

претседник Сиумарсхог савеза

БиХ._ П.претседник Милош Ми-

шавић, наставник ДИФ-а, П.прет-

седник Јоже Швжгељ, пуковник

ЈНА.

Секретар Жељко Церјан, се-

кретар Спортског одбора ССЈ.

Реферепт за пропаганду Ми-

лош Мишовић

Референт за штампу Сергије

Лукач

Референт за рецепције • Анте

Вогичевић '

Референт за смештај и транспорт

Јован Вујичић

Референт за санитетску службу

др. Иво Бакоњић

Референт за хокеј и уметничко

клизаље инж. Мита Рајичнћ

Чланови комитета су генерал

Чедо Друловић и Слободан Кон-

стантиновић. i

ФУТБАЛ
СТАРТ ШУМАРА

Прошле недел>е одитрана је

пријатељска футбалска утакми-

ца између „Студента" °порт-

ског друштва студената Шумар

ског факултета и „Текстил-

ца“. Футбалери „Студента" о-

диграли су ову утакмицу у ок-

виру припрема за

Београдског универзитета у

оквијру прилрема за првенство

Београдског универзитета у

футбалу и сусрет са загребач-

ким студентима шумарства.

У врло узбудљивој итри по-

бвдила је екипа „01удента“ са

8:4 (4:2). Ово је био гцјви су-

срет футбалера са Шумарског

факултета у овом семестру. За

њега је владало велико инте-

ресовање код студената Шумар

ског факултета.

Сви играчи „Студента" игра-

лисуупуној форми. Ипак тре-

ба истаћи десну страну навале

Васић, Бријвн најзаслужни-

је фзпгбалере за прву победу

„Студента".

М. Р.

ШАХ

После београдског

јубиларног турнира

Афирмација младих

Матановић—Петросjан

Завршен Је Јубиларни шаховски

турнир, несумн>иво најјачи и иај-

бројнији индивидуални турнир ор

ганизовав у иашој зеиљи. Одлука

је пала: за „прса“ је победио Брон

штајн испред Матановића.

Београдски турнир обиловао је

мвогим изненађењима. Зар је ко

очекивао тако слаб пласман на-

шег државног првака велемајсто-

ра Пирца?! Поготову што је ои

био Један од наших најуспешни-

Јих такмичара на недавној Олим-

пијади у Амстердаму. Или, зар је

велемајстор Петросјан могао по-

сумњати да he изгубити партију

од много мање познатот Југосло-

веиског мајстора Јаношевкћа?! И

ве само изгубити него бити тако

надигран!

Иако су старији маЈстори Пнрц,

Рабар, па довекле и Глигорић слв-

бо прошди ва овом турниру, он ј«

за наш шаховски свет значио Је-

дну радосну новину оддичну

афирмацију наших младих шахи-

ста.

Друго место, иза претедента за

титулу светског првака, претстав-

ља несумњиво највећи досадашњи

успех Матановића. А вероватно и

титула велемајстора! Омладинсхи

екс-шампион света Ивков први Је

„начео“ Петросјана. Са свим веле-

мајсторима добро Је пролазио. Да

му није несрећно пала заставица

у игри са Барцом, сада би делио

треће место. Најмлађв учесиик

турнира Курашевић, коме Је ово

првн интернационални испит, по

своЈии резултатииа показао је да

Је потпуно дорастао као учесник

оваквих турнира. Против велемај

стора, учесника турнира, има од-

личан биланс 6:2 у своЈу корист.

А Југословевску олимписху еккпу

(Пхрц, Глигорић, Трифуновић, Ра

бар) победио Је са 3
, /»:, /». Само Је

Хрифуновић успео да извуче не-

решен резултат.

Најбољу одену вредности ваших

младих шахиста дао Је Барцив се-

кувдант, мађарски иитернационал-

ни мајстор Флоријан: „Матановић

и Ивков одлично познају шах, а-

ли Је ‘Вурашевић најоригинал-

нији“.

Д. Д.

�

ТРАДИЦИЈА ШАХИСТА СА

МВШ

Студенти медицине сваке го-

дине одржавају свој шах тур-

нир. Овогодипгњи шах турнир

медицинара почео је прошлог

четвртка. На шему су узели у-

чешћа сви чланови шах клуба

међу. којима је неколико прво-

категорника. Beh у првом колу

дошло је до оштрих борби ко-

је су довеле до изненађеша.

Турнир је у току.

М. Ш.

на београдс ком турниру

НИСАМ ХТЕО

ДА
РИЗИКУЈЕМ

Изјава Матановића читаоцима

„Студента”

У суботу после подне у иетом

сату игре одјекнуо је салом дома

Општине Западни Врачар снажан

и дуготрајан аплауз ваљда нај-
снажиији у tokv турнира ко-

јим је поздрављена победа Гли-

горића над Петросјаном и озна-

чен крај овог дугог и великог

турнира. Био је то аплауз упућен

свим учесницима, а нарочито по-

бедницима Бронштајиу, Матанови-

ћу, Трифуновићу ...

Наш млади интернационални

мастор Матановић, који је већ не-

колико сати пре тога ремијем о-

безбедио себи друго место и нај-

већи успех у својој шаховској ка

ријери, био је још увек присутан.

Изгледао је преморен и доста

узбуђен, више од многобројних
честитања, запиткивања и давања

изјава, него рд самог турнира.

Док су многобројни љубитељи

шаха излазили из препуне двора-

не, замолили смо Матановића за

кг«тку изјаву читаоцима нзшег

листа поводом његовог виеоког

пласмана. Наш млади интернаци-

онални мајстор, који је и сам сту-

дент, радо се одазвао нашој мол-

би и одговорио је на неколико

питања.

Студира енглески на Филозоф-

ском факултету v Београду. Упи-

сао је седми семестар.

Волим енглески каже Ма-

тановић али ми шах доста оме-

та студије. Тешко је то усклади-

ти, Ето, напрнмер, овај турнир

одузео ми је пуно времена, тако

да ћу морати да уложим доста

труда да би све то надокнадио.

О сврм великом успеху рекао

је ово:

Необинно сам срећан и пот-

пуно задовољан пласманом. Да

ми је неко пре почетка турнира

рекао да ћу заузети друго место,

не бих му уопште веровао. Ме-

ћутим, прва кола, све до пораза

са Недељковићем, давала су ми

много наде и за прво место. Сам

ток турнира ми је показао да је
друго место најреалније. Нисам

хтео да ризикујем, јер сам и са

овим потпуно задовољан.

На крају. честитали смо Мата-

новићу на овом подвигу и заже-

лели нове успехе v њсговом ша-

ховском животу и студијама.

Ј. Т.
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